

ច. ១៤៦ - ល - ១៩៦០

វចនានុកថ្ម

ភាគទី ៤

អធិប្បាយពាក្យវិប្បធម៌

គៈ

បណ្ឌិត ឈឹម ទ្រួប

រៀបរៀង

ឧបត្ថម្ភការសិក្សាផ្នែកកម្មករសាស្ត្រខ្មែរ



ការផ្សាយរបស់



ក. 36

វចនាវចនា លេខ ៧

វិចិត្រៈបាទនរោត្តម ភ្នំពេញ ខាងអគ្គេយ៍វត្តលង្កា

ព. ស. ២៤៩៩ គ. ស. ១៩៥៧

៩-៩-២០១០-៧-៩៧
៤១៧
សម័យ

វិចិត្រសាស្ត្រ

ភាគទី ៤

អធិប្បាយពាក្យវិប្បធម៌

៖

បណ្ឌិត ឈឹម - ទ្រុប

រៀបរៀង

ឧបត្ថម្ភការសិក្សាផ្នែកអក្សរសាស្ត្រខ្មែរ



ការផ្សាយរបស់

បណ្ឌិត

ខេមរាស៊ី

លេខ ៧

វិទ្យាស្ថានព្រះបាទនរោត្តម ភ្នំពេញ ខាងអគ្នេយ៍វត្តលង្កា

៧. ស. ២៤៩៩ គ. ស. ១៩៥៧

សន្លឹកប្រាប់ពាក្យខុសត្រូវ

ទំព័រ	បន្ទាត់	ពាក្យខុស	ពាក្យត្រូវ
២	១	គ	គ
២	១	ប	ប
២	៣	គ	គ
៣	១១	<div style="border: 2px solid red; padding: 5px;"> <p style="color: red; text-align: center;">សារព័ត៌មានផ្លូវការ ជាមតិកម្ពុជា</p> <p style="color: red; text-align: center;">ភាសាខ្មែរ ភាសាស្រី</p> <p style="color: red; text-align: center;">លេខកត់ : - ហា - វី - ម -</p> <p style="color: red; text-align: center;">- ១១២៣ -</p> </div>	
១២	១០	- ហា - វី - ម -	
១៦	២	Obligions . . .	Obligations . . .
១៦	១២	សញ្ញាបត្រ	សញ្ញាបត្រ
២៨	៧	prévoyance	Pré voyance
៣០	១២	សម្រែក	សម្រែក
៥២	២	សភាទ	ភាសាទ
៥៧	៦	ន.សំ.	ន. (សំ.
៧២	១២	ផ្ទះ	ផ្ទះ
៧៣	១	Puplic	Publique
៧៣	៨	République	République

៤៧	បន្ទាត់	ពាក្យខុស	ពាក្យត្រូវ
៤២	៨	Aete	Acte
៤៤	១០	អប្រព្រឹត្តល	អកប្រព្រឹត្តល
៤៧	១	Constructoin	Construction
៤៧	៣	ស្ថាបនា	ស្ថាបនា
១០០	៧	Arttste	Art
១០៧	១០	ផាស៊ី	កាស៊ី
១០៧	១៤	សុដ្ឋិតភាព	សុដ្ឋិតភាព
១១៦	១០	ចណាយ	ចណាយ

សូមអភ័យទោស

ដោយរោងពុម្ពពុម្ពនៃអក្សរត្របត្រានិងបោះពុម្ពភាសាសំស្ក្រឹត

ត្រង់កន្លែងខ្លះ, ដូច្នេះរោងពុម្ពបានប្រើអក្សរ :-

គ	ជន្លឹស	គ
តា	"	តា
ប	"	ប
បា	"	បា

+ + +



ស៊ី = ព្យាបាទៈ ទី ៣០ តាមលំដាប់ភាសាព្យាបាទៈ ទាំង ៣

ភ្នំ , ជាព្យាបាទៈ ទី ២ ក្នុងសេសវគ្គ ឬ អវគ្គ សម្រាប់ប្រើ

ក្នុងភាសាមគធៈ នឹងភាសាខ្មែរ ជាទន្ធផៈ មានសំឡេង

កើតត្រង់ប្រទល់ធ្មេញ ។ (Dentales) , ជា អយោសៈ

មានសំឡេងមិនគឺកកង គឺសំឡេងតូច ឬ សំឡេងគ្រលប់

(Sourdes), ហើយអាចបញ្ចេញសំឡេងបាន ២ យ៉ាង គឺ

នៅជា ស ដដែលមួយយ៉ាង, ជា ស មួយយ៉ាង ដោយប្រើ

ត្រីសព្ទឲ្យមានសំឡេងជា យោសៈ វិញ ប៉ុន្តែប្រើបានចំពោះ

តែព្យាបាទៈទោលដូចពាក្យថា ស៊ី ជាដើម ឬ នៅខាងដើមព្យាបាទៈ

ឯទៀត ។ កាលណាបើនៅខាងចុងព្យាបាទៈដែលមានអក្សរពីរគួរ

ឡើងទៅ មិនបាច់ដាក់ត្រីសព្ទឡើយ អាចបញ្ចេញសំឡេង

ទៅតាមអក្សរយោសៈ ឬ អយោសៈ ដែលនៅខាងដើម ។

តាមរបៀបព្យាបាទៈសម្រាប់ប្រើក្នុងភាសាសំស្ក្រឹតក្នុងសេសវគ្គ

រឿងអក្សរ គ (ស-គ) ជាតាលុដៈ ត្រង់ទី ៥, ប (ស-ប)
 ជាមុដៈ ត្រង់ទី ៦, ស (ស-ល) ជាទន្លដៈ ត្រង់ទី ៧
 (រឿងជា យ រ ល វ គ ប ស) ។

ស៊ីក (Millésime n.m.) (អ . ថ . សាក) ន .

(ស គ ក) កាល , សម័យ , យុគ , ការរាប់លំដាប់ឆ្នាំ ,
 ពួកជនជាតិណាវិញដែលរាប់ទាក់ទងដោយក្រុមត្រឹមសកៈ ឬ
 សាលវាហនៈ ។

អធិ . សកៈនេះ បានដល់កាលត្រាសម័យនៃការរាប់ថ្ងៃ-

ខែ-ឆ្នាំ , ខ្មែរប្រើពាក្យនេះចំពោះតែការរាប់លំដាប់នៃឆ្នាំតាំងពី

សកៈទី ១ ដល់សកៈទី ១០ ត្រឡប់សាមករាប់ពីសកៈ ទី ១ វិញ

គឺរាប់ថាៈ ឯកសកៈ , ទោសកៈ , ត្រីសកៈ , បត្យាសកៈ ,

បញ្ចសកៈ , ឆសកៈ , សប្តសកៈ , អដ្ឋសកៈ , នព្វសកៈ , សិវទ្វ-

សកៈ , ដូចជា : ឆ្នាំហ្នោះឯកសកៈ ។ បេ ។ ឆ្នាំជុតសិវទ្វ-

សកៈ ; ឆ្នាំឆ្នៃឯកសកៈ , ... ។

ម.៣. សករាជ ធីត ។

សិក្ខម៍ (Actif) (អ. ថ សៈ-កម៍) ន. (ម.) អំពើ
របស់ខ្លួន;កិច្ចការចំពោះខ្លួន ។

អធិ. សកម្មនេះ < ស “ខ្លួន” + កម្ម “ អំពើ,
កិច្ចការ, ការងារ” បានដល់កម្មផ្ទាល់ខ្លួន ឬ អំពើដែលជាប់
ពាក់ទងដោយខ្លួនឯងគឺអំពើដែលខ្លួនត្រូវធ្វើផ្ទាល់ខ្លួនឯង ។

សិក្ខម៍ភាព(Activité n.f.)(អ. ថ. សៈ - កម៍-មៈ-
ភាព) ន. (ម. -ការ) ភាពនៃអំពើរបស់ខ្លួន, ភាពនៃកិច្ចការ
ចំពោះខ្លួន, ការនៃកម្មផ្ទាល់ខ្លួន ។

អធិ. សកម្មភាពនេះ < សកម្ម “ អំពើរបស់ខ្លួន,
កិច្ចការចំពោះខ្លួន, កម្មផ្ទាល់ខ្លួន” + ភាព “ ភាវៈ,
បែបបទ,លំនាំ,បូកពារ, ...” បានដល់ភាពនៃអំពើ ឬ ការងារ
ផ្ទាល់ខ្លួន គឺការនៃអំពើដែលខ្លួនត្រូវធ្វើត្រូវប្រកបឱ្យកើតឡើង
ដោយផ្ទាល់ខ្លួនឯង ។

សករាជ (Millésime n.m.) (អ. ថ. ស:— ក:

រាជ (ឬ សក- ក្រាច) ន. (សំ. គក+ រាជន៍ ឬ រាជ)

កាលរបស់ស្ដេច; សម័យស្ដេច ឬ ស្ដេចសម័យ ។

សករាជនេះ <សក កាល, សម័យ; យុគ; ការ

រាប់លំដាប់ឆ្នាំ...> + រាជ «ស្ដេច» បានដល់ការរាប់ថ្ងៃ-ខែ-

ឆ្នាំ ឬ ការរាប់ត្រឹមតែឆ្នាំ តាមកាលកំណត់ដែលតាំងទុកពីមួយ

រៀងមក ដោយមានបុគ្គលអស្ចារ្យ ឬដោយមានហេតុ

អស្ចារ្យណាមួយ ដែលពួកជនានុជនអ្នកគោរព ត្រូវកត់ត្រា

ទុកមិនឲ្យបាត់, ត្រូវប្រើកិច្ចសំបុត្រច្បាស់ហាយជាដើម បង្កើន

មួយលេខរៀងរាល់ឆ្នាំ ។ ពាក្យថា: សករាជ (ឬសក)

នេះកើតឡើងពីជនពួកមួយ ហៅថាពួក តាតិ នៅក្នុង

តំបន់មួយ ខាងទិសពាយ័ព្យប្រទេសឥណ្ឌា, កាលពួក

សករាជ ៦២១ ឆ្នាំ, ជនពួកនេះបានលុកលុយចូលមកវាត

អំណាចក្នុងប្រទេសឥណ្ឌា បើកខាងលិច បានតាំងក្បត្រិយ៍

ជាតិរបស់ខ្លួន មានព្រះនាមថា សកៈ (គក) ឬ សាលី
 វេហនៈ (គាលីវេហន) ក៏តាំងការរាប់ថ្នាំតាំងពីមួយរៀងមក
 ហៅរបៀបការរាប់ថ្នាំនោះថា ស័ក (គក) ឬ សករាជ
 (គករាជ) ។ ដល់ចំណេរតមក ហៅថា មហាសករាជ
 ជាប់មានមកក្នុងប្រទេសយើងរៀងដល់សព្វថ្ងៃនេះ ។ ក្នុងព្រះរាជ
 ពង្សាវតារ ឬ ប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរថា ព្រះបាទសម្តេចព្រះអរិដ្ឋពល
 ពាហនោ (ព្រះកេតុមាលា) បានតាំងមហាសករាជ ១ ក្នុង
 កាលពុទ្ធសករាជ ៦២១ ព្រះបាទសម្តេចព្រះសន្និសីទបរម
 ព្រហ្មកិល (ពញាត្រកក) បានតាំងចុល្លសករាជ ១ ក្នុងកាលពុទ្ធ-
 សករាជ ១១៨១. (ម.ព. ស័កខាងដើមផង) ។ យ.គ.ប.។

សក្ខីភាព (Témoignage) (អ.ថ. ស័ក-ទ័-ភាប) ន. (ម.
 សក្ខីភាវ, សំ សក្ខី-) ភាពជាសាក្សី, ភាពជាស្ន, បន្ទាល់ ។
 អធិ. សក្ខីភាពនេះ < សក្ខី « សាក្សី, ស្ន, បន្ទាល់ »
 + ភាព « ភាវៈ, បែបដែន, លំនាំ, ឬក៏ពាក្យ, » បានដល់ភាពនៃ

បុគ្គលជាសាក្សី គឺភាពជាសម្ភារៈដ៏ធំ ទទា. សក្ខីភាពនៃ

សោមនស្ស (Témoignage de satisfaction) ។

សង្កេត (Allocution n.f.) (អ.ថ. ស័ង្កេត - កៈ -) ន.

(សំ. ម. សំភាសនា) ពាក្យសន្ទនា, ការសន្ទនាគ្នា ។

អធិ. សង្កេតនេះ <សំ ៖ ព្រាម, ប្រពៃ... ។ ផ្លូវសំខំ>

សំភាសនា ៖ ពាក្យ, សំដី, វាចា ។ បានដល់ការសន្ទនាគ្នា

នៅវិញ្ញាណមក គឺការចរចានិយាយសាកសួរគ្នានៅវិញ្ញាណមក

(ការនិយាយប្រាស្រ័យគ្នា) ។

សង្គ្រោះ (Infrastructure n.f.) (អ.ថ. ស័ង្កេត -

ខៈរុន) ន. (ម. សង្គ្រោះ ឬ សំខំរណ) គ្រឿងប្រកប

ឬតាក់តែង ; គ្រឿងប្រុង ; គ្រឿងប្រមូលផ្សំ ។

អធិ. សង្គ្រោះនេះ <សំ ៖ ព្រាម, ប្រពៃ, ចរិច្ចណិ

... ។ ខំរណ ៖ ការតាក់តែង, ការប្រុង, ការ

កសាង... ។ បានដល់គ្រឿងទេសសម្ភារៈដែលគេប្រកបប្រុង

ប្រៀប ឬ ដែលគេប្រមូលផ្សំឲ្យកើតឡើងព្រម ។

សង្គម ឬ សង្គម (Société n.f.) (អ . ថ . សង

គំ ឬ សង - គំ) ន . (ស . ម .) ការដុះដុះ ; ការប្រជុ-

តិ ; ការរាប់រកគ្នា ; ការរួបរួមគំនិតគ្នា ; ការចូលហ៊ុន ឬ

ចូលសមាគមជាមួយគ្នា ។

សង្គម ឬ សង្គមនេះ បានដល់ការរួបរួមគំនិតជាមួយគ្នា

ឬ សមាគមរួមគ្នាធ្វើការរួបរួមផ្សេងៗ ជាមួយគ្នា , ការនៅ

ក្នុងស្រុកជាមួយគ្នា , ការចូលបក្សពួកជាមួយគ្នា ។ ១៣ .

សង្គមប្រជាធិបតេយ្យ (Société démocratique) ។

សង្គមកិច្ច (Action social) (អ . ថ . សង - គ : - ម : -

កិច ឬ សង - គ - ម : -) ន . (ម .) កិច្ចដែលរួបរួម

គំនិតគ្នា ; ការងារដែលគេធ្វើដោយសមាគមគ្នា ។

អធ . សង្គមកិច្ចនេះ < សង្គម « ការចុះដុះ , ការរួបរួម

គំនិតគ្នា , ការចូលហ៊ុន ឬ ចូលសមាគមគ្នា ; ការរួបរួមចង់ប្រាប់

គ្នា " + កិច្ច " អំពើដែលគេត្រូវធ្វើ , ការងារដែលគេត្រូវ
 ធ្វើ " បានដល់កិច្ចដែលត្រូវធ្វើដោយរូបរមគំនិតចង់ បាចជាមួយ
 គ្នា ឬ ការងាររបស់អ្នកស្រុកដែលចង់ បាចសមាគមគ្នាធ្វើអ្វី
 ផ្សេងៗ ។

សង្គមវិទ្យា ((Sociologie)) (អ. ថ. សង្គ-គៈ-

មៈ- វិច-ជា ឬ សង្គ-គៈ-មៈ-) ន. (ម.) ការរូបរមវិជ្ជា ,

ការប្រមូលផ្តុំវិជ្ជា ; សមាគមខាងចំណេះវិជ្ជា ។

អធិ. សង្គមវិជ្ជានេះ < សង្គម " ការច្នៃបង្កើត , ការរូបរម

គំនិតគ្នា , ការចូលហ៊ុន ឬ ចូលសមាគមគ្នា ; ការរូបរមចង់

បាចគ្នា " + វិជ្ជា " ចំណេះ , ការចេះដឹង . . . "

បានដល់ការរូបរមប្រមូលផ្តុំវិជ្ជាផ្សេងៗ ឬ វិជ្ជាដែលគេប្រមូល

រូបរមបញ្ចូលជាមួយផ្សំទ្រព្យចម្រើនឡើង ។

សង្គមវិស្វនិយម (Socialisme n.m.) (អ.ថ.

សង្គ - គៈ - វាស - និ - យំ ឬ សង្គ - គៈ -) ន. (ស.)

សង្គម + ពង្រីក + និយម ; ម. សង្គមរដ្ឋនិយម) សេចក្តី
កំណត់យកការរួមគ្នានៃពង្រីក, ការរួមគ្នាចុងបាច់គ្នានៃ
ប្រជាជនដោយកំណត់ ។

អធិ: សង្គមពង្រីកនិយមនេះ < សង្គម « ការចាប់ផ្តើម,
ការរួមគ្នាគ្នា, ការចូលហ៊ុន ឬ ចូលសមាគមគ្នា, ការ
ចុងបាច់គ្នា. » + ពង្រីក « ប្រជាជន, ប្រជាជនសម្រាប់ដែន,
អ្នកនៅក្នុងដែន » + និយម « សេចក្តីកំណត់, ធម្មតា,
ធម្មជាតិ, អនុលោមតាម, ទៀងទាត់ » បានដល់ការរួម
គ្នាចុងបាច់គ្នានៃពង្រីកប្រជាជនអ្នកនៅក្នុងដែននីមួយៗ ដោយ
កំណត់ ជាឈ្មោះគណៈបក្ស (Pari) មួយហៅថា គណៈបក្ស
សង្គមពង្រីកនិយម ។ អ្នកសង្គមពង្រីកនិយម (Socialiste n.m.) ។
យ.គ.ប. ។

សង្គមិក (Sociétaire n.m.) (អ.ថ.សង្គម-គ: មិក)

ន. (ម.) អ្នកចូលសង្គម; អ្នកចូលហ៊ុនឬចូលសមាគម, អ្នក

ចលរូបរមគន្តិកជាមួយគ្នា ។
ប ឃ ឃ ឃ ឃ

អធិ: សង្គមកនេះ បានដល់អ្នកចូលសង្គម ឬ អ្នកចូល
សមាគម គឺអ្នកដែលចូលរូបរមគន្តិកចង់ បាចគ្នា ជាពាក្យដើម្បី
ធ្វើការរូបរមមួយ

សង្គមិកសមាជិក (Membre sociétaire) (អ. ថ.

សង្គ-គ:-ម-ក:-ស:-មា-ជិក ឬ សង្គ-គ:-មិក-ស:-
មា-) ន. (ម.) សមាជិកអ្នកប្រកបដោយការរូបរម

សមាជិកសម្រាប់សង្គម ។

អធិ. សង្គមិកសមាជិកនេះ <សង្គមិក «អ្នកចូលសមាគម;
អ្នកចូលសង្គម ; អ្នកប្រកបដោយការរាប់អាណត្តិ . . . » +
សមាជិក « អ្នកដែលមានអំណាចត្រូវចូលកាន់ទីប្រជុំបាន ;
អ្នកបង្កើតសមាជ » បានដល់សមាជិកជាអកររូបរមសង្គមគ្នា
ឬ សមាជិកដែលប្រកបដោយការនៅក្នុងសង្គម ។

សង្គហវិទ្យា (Chrestomathie) (អ. ថ. សង្គ ឬ

ស័ង្គ-គៈ-ហៈ-បត៌) ន. (ម. ; សំ. សំគ្រហបទ) បទសង្គ្រោះ;
ចំណែកនៃការសង្គ្រោះ ឬ ស្រោចស្រង់ ។

អធិ. សង្គ្រោះនេះ < សង្គ្រោះសេចក្តី ឬការសង្គ្រោះ;
ការកាន់យក ឬ ស្រង់, សេចក្តីយកដោយសង្ខេប, + បទ
“ទុបាយ; ហេតុ; ចំណែក; ផ្លូវ; ជើង; ទំនង, ដំណើរ
ទំនង, ដើមទង” បានដល់បទសង្គ្រោះ គឺចំណែកនៃការ
សង្គ្រោះ ឬដំណើរទំនងនៃសេចក្តីស្រោចស្រង់ ។

សង្គ្រាម (Guerre n.f.) (អ. ថ. សង្គ្រាម) ន. (សំ.
ម. សង្គ្រាម) ចម្បាំង, ទ័ព, សឹក, ។

អធិ. សង្គ្រាមនេះ បានដល់ចម្បាំង គឺការកើតកល្យក
ច្បាំងកាប់ចាកបាញ់សម្លាប់គ្នាទៅវិញទៅមក ទុ. ទា. សង្គ្រាម
គ្នាឯង ឬចម្បាំងគ្នាឯង (Guerre civile ou intestine) ។

សង្គ្រាម (Conflit n.m.) (អ. ថ. សង្គ្រាម-យ័ត) ន.
(ម. សង្គ្រាម) ជម្លោះ; ការទាស់ទែង, ការប៉ះទង្គិច ។

អធិ. សន្សំដ៏នេះ បានដល់ការល្អោះទៅសំខែងគ្នា ឬ
ការប៉ះទង្គិចគ្នា ។

សង្ហារឹម (Mobilier n.m.) (អ . ថ . សង

ហា - រឹម : ឬ - រឹម) ន . (ម .) របស់ដែលកម្រើកបាន ;

វត្ថុដែលនាំ ឬ លើកយកទៅមកបាន ។

អធិ. សង្ហារឹមនេះ បានដល់របស់ ឬ វត្ថុ ដែលនាំយក
ឬ លើកយកទៅមកបាន , ដែលអាចធ្វើឲ្យកម្រើក ឬ ឲ្យឃ្នាត
ចាកទីបាន ។ ៣ . ផ្ទ . អសង្ហារឹម (Immobilier) ។

សង្ហារឹមទ្រព្យ (Biens mobiliers) (អ . ថ . សង

ឬ សង - ហា - រឹ - ម ; - ទ្រាប់) ន . (សំ . សង្ហារឹម -

ទ្រព្យ ; ម . សង្ហារឹមទ្រព្យ) ទ្រព្យដែលកម្រើកបាន ; ទ្រព្យ

ដែលនាំយកទៅមកបាន ។

អធិ. សង្ហារឹមទ្រព្យនេះ < សង្ហារឹម “ ដែលនាំ

យក ឬ ដែលលើកយកទៅមកបាន , ដែលអាចធ្វើឲ្យកម្រើក

ឬ យូតចាកទីបាន " + ទ្រព្យ "វត្ថុ, ធនធាន, សម្បត្តិ"
បានដល់ទ្រព្យដែលអាចកម្រើកបាន ឬ ដែលអាចនាំយកទៅ
មកបាន ដូចជា: គោ ក្របី មាស ប្រាក់ជាដើម ។ ៣.

ផ្ទះ. អសម្បត្តិមន្ត្រី (Biens immobiliers) ។

ស៊ីប៊ី ឬ ស៊ីប៊ី: (Vérité n.f.) (អ . ថ .
សច្ចៈ - ច:) ន.(ម.; សំ. សត្យ) សេចក្តីពិត; ដំណើរ
ត្រឹមទៀង; ទៀងទាត់ ; ដំណើរទៀងត្រង់ ។

អធិ. សច្ច ឬ សច្ចៈនេះ សំដៅយកសេចក្តីពិតត្រង់
ត្រូវ ឬ ពាក្យនិយាយទៀងទាត់ ប្រាកដប្រជា មិនល្មើស
ឃ្លៀងឃ្លាត ដែលហៅថាពាក្យសត្យ ។ ៣ . ផ្ទះ - អសច្ច ឬ
មុសាវាទ ។

ស៊ីប៊ីម៉ង់តិ ឬ ស៊ីប៊ីប័ន (Ratification n.f.)
(អ . ថ . សច្ច - ចា - នុ - មុត - បាន) ន. (ម .
សច្ចានុមតិ ឬ សច្ចាបន) ការធ្វើសេចក្តីពិត ; ការយល់

ព្រមដោយទៀងទាត់ ។

អធិ. សុច្ឆន្ទៈ ឬ សុច្ឆន្ទៈនេះ បានដល់ការយល់-

ព្រមដោយព្រមគ្នា ឬ ការធ្វើឲ្យទៀងទាត់ព្រមគ្នា គឺ

ការយល់ព្រម ឬ ការឲ្យយោបល់ដោយស្របគំនិតជាមួយគ្នា

ទៀងទាត់ព្រមគ្នា ។ ឲ្យសុច្ឆន្ទៈ ឬ ឲ្យសុច្ឆន្ទៈ

(Ratifier) ។

ស៊ីន្ទ្រឹកៈ (Intrinsèque adj.) (អ.ថ. ស័ច-ឈ័ន-

តៈ-កៈ) គុ. (ម.) ដែលប្រកបដោយប្រាក់ខាងក្នុង ;

ដែលប្រកបដោយវត្ថុមានតម្លៃនៅខាងក្នុង ។

អធិ. សង្ឃន្ទៈនេះ <សង្ឃ “ ប្រាក់ . . . ” + អន្ទៈ

ដែលមានក្នុងខ្លួន , ដែលមាននៅខាងក្នុងបង្អស់ . . . ”

“បានដល់វត្ថុដែលមានតម្លៃនៅខាងក្នុង ដូចជាដុំថ្មដែលមាន

តម្លៃយ៉ាងល្អនៅខាងក្នុង ។

ស៊ីណាត៍ (Nationalité n.f.) (អ.ថ. ស័ញ្ច-

ជាត) ន. (ម.) ការកើតឯង , ការដុះឯង , ការកើត
តាមធម្មតា ។

អធិ. សញ្ញាតិនេះ បានដល់កំណើតរបស់ខ្លួន គឺជាតិ
នៃមនុស្សគ្រប់សាសន៍ ។ ឧទា. មនុស្សនេះមានសញ្ញាតិជាចិន,
-ជាយួន , - ជាខ្មែរ ។

សញ្ញា (Marque n.f.) (អ.ថ.សញ្ញា) ន .

(ម.) សេចក្តីសំគាល់ : ការចំណាំ , ការចងចាំបាន ។

អធិ. សញ្ញានេះ សំដៅយករូប យំហោ ត្រា ជាគ្រឿង
សំគាល់ ឬ ជាគ្រឿងសំរាប់ចំណាំ ។

សញ្ញាណ (Notion n.f.) (អ.ថ.សញ្ញា-ញ៉ាន)

ន. (ម. , សំ . សំដាន) សេចក្តីដឹងជាក់ , ការយល់ច្បាស់ ,
សេចក្តីចូលចិត្តសប ។

អធិ. សញ្ញាណនេះ បានដល់អ្វីៗ ដែលប្រើជាគ្រឿង
សំគាល់កិច្ចការនីមួយៗ ឲ្យដឹងជាក់លាក់ ឬ វត្ថុជាគ្រឿង

សំគាល់ (យំហោ) ។

សញ្ញាប័ណ្ណនាមនិទ្ទេស (Obligations nominatives)

(អ.ថ. សញ្ញា - ញ៉ា - ប័ន - នា - មៈ - និត -

ទេស) ន. (ម. សញ្ញាប័ណ្ណនាមនិទ្ទេស) សំបុត្រសំគាល់

ការសំដែងចេញឈ្មោះ ; ប័ណ្ណ ចំណាំការហៅឈ្មោះ ។

អធ៌. សញ្ញាប័ណ្ណនាមនិទ្ទេសនេះ < សញ្ញា « គ្រឿង
សំគាល់, ចំណាំ » + ប័ណ្ណ « សំបុត្រ; ក្រដាស; លិខិត »
+ នាម « ឈ្មោះ » + និទ្ទេស ការសំដែងចេញ, ការ
ពោលចេញ » បានដល់ក្រដាស ឬ សំបុត្រសំគាល់ការសំដែង
ចេញនូវឈ្មោះ ។

សញ្ញាប័ត្រ (Diplôme) (អ.ថ. សញ្ញា - ញ៉ា - ប័ត្រ) ន.

(ម. សញ្ញាប័ត្រ; សំ. សំដ្ឋាបត្រ) សំបុត្រសម្រាប់សំគាល់;
សំបុត្រកំណត់ហេតុជាគ្រឿងចំណាំ ។

អធិ. សញ្ញាបត្រនេះ < សញ្ញា “ គ្រឿងសំគាល់... ”

+ បត្រ “ សំបុត្រ, ក្រដាសលិខិត ” បានដល់លិខិតកំណត់ហេតុ

សំគាល់ចំណេះវិជ្ជាចេញជាត្រាតាំងឲ្យជាកស្មតាំងដល់អ្នករៀន

ដែលប្រឡងជាប់ មានអំណាចត្រូវទទួលយកតាមលក្ខណប្បញ្ញត្តិ

ឧទា. សញ្ញាបត្រចេញពីសាលាសិក្សាអនុវត្តន៍ជាន់ខ្ពស់សម្រាប់

បញ្ជីត (Diplôme de sortie de l'Ecole supérieure d'appli-

cation des bonzes) ។ សញ្ញាបត្របឋមសិក្សាជាន់ខ្ពស់ខាងគរុ

វិជ្ជាខ្មែរ (Diplôme d'Etudes primaires supérieures Nor-

males Cambodgiennes) ។ សញ្ញាបត្របឋមសិក្សាជាន់ខ្ពស់បារាំង

ជាតិភាយ (Diplôme d'Etudes primaires supérieures

Franco-Indigènes) ។ សញ្ញាបត្របឋមសិក្សាជាន់ខ្ពស់ឥណ្ឌូ

ចិន (Diplôme d'Etudes primaires supérieures Indo-

chinoises) ។ សញ្ញាបត្រមធ្យមសិក្សាបារាំងខ្មែរ (Diplôme

d'Etudes secondaires Franco . Khmères) ។ សញ្ញា

ប័ត្រសម្រាប់រដ្ឋ ឬ រដ្ឋសញ្ញាប័ត្រ (Diplôme d'Etat) ។

សញ្ញាប័ត្រវិជ្ជាបាលបណ្ឌិត យុត្តិធម្មសាស្ត្រនិងសេដ្ឋសាស្ត្រជាតិ

(Diplôme de l'Institut National d'Etudes Juridiques et Economiques) ។ សញ្ញាប័ត្រសាលាគរវិជ្ជាជាន់ខ្ពស់នៃ

មហាវិទ្យាល័យនៅហាណូយ (Diplôme d'Etudes primaires pédagogiques de l'Université d'Hanoi') ។ ល ។

សណ្ឋាគារ (Hôtel n. m.) (អ. ថ. - សន្ទ - ហា

គា) ន. (ម; សំ. សំស្ក្រឹត) ផ្ទះសំណាក់, មន្ទីរសម្រាប់ ទទួលភ្ញៀវ, ផ្ទះសំណាក់របស់រាជការសម្រាប់ភ្ញៀវមកពីចម្ងាយ ។

អធិ. សណ្ឋាគារនេះ បានដល់ផ្ទះសំណាក់របស់រាជការ

សម្រាប់ទទួលភ្ញៀវពីនានាប្រទេស ឬ ផ្ទះសំណាក់របស់អ្នក

ជំនួញ សម្រាប់ដល់ទ្រព្យអ្នកដំណើរ ឬក៏សាលារៀនយុទ្ធសាស្ត្រ ។

សតវត្ស (Siècle) (អ.ថ. សៈ - តៈ - វត្ស) ន.

(ស. ; ម. សតវស្ស) កំឡុងកាល ១០០ឆ្នាំ, ចំនួនកាល
១០០ ឆ្នាំ ។

អធិ. សតវត្សនេះ < សត “ រយ , មួយរយ ” + វត្ស
“ ឆ្នាំ ” បានដល់កាលបរិច្ឆេទរាប់តាំងពីមួយឆ្នាំទៅទល់
នឹងមួយរយឆ្នាំ (គឺរាប់តាំងពីឆ្នាំទី ១ , ទី ២ , . . . រហូត
ដល់ឆ្នាំទី ១០០) ហៅថា ១ សតវត្ស ទុត . កាលសតវត្ស
ទី៨ នៃគ្រិស្តសករាជ កម្ពុជរដ្ឋយើងរត់អណា ចំណុចលាយ
ខាងលិចទល់នឹងប្រទេសមន ខាងជើងទល់នឹងប្រទេសចិន
ខាងកើតនឹង ខាងត្បូងទល់នឹងមហាសមុទ្រប៉ាស៊ីហ្វិក ។

សិវ្តិយាតិ (Abats n.m.pl.) (អ. ប. សត -

តៈ - យាត) ន. (ម.) សត្វដែលត្រូវសម្លាប់ , សត្វ
ដែលត្រូវតិយាត ។

អធិ. សត្តិយាតនេះ < សត្ត “ សត្វ , អ្នកដែលជាប់
នៅ ” + យាត “ សម្លាប់ ; ប្រហារ ” បានដល់សត្វ

វែលៈត្រូវសម្លាប់ផ្តាច់បង្អំជីវិត ឬ សត្វដែលគេត្រូវប្រហារជីវិត
ផ្តាច់យកសាច់លក់ ។

សត្វយ៉ាដឺដ្យាន (Abattoir n.m.) (អ. ថ. សត្ត-ត្ត.

យា-ដត្ត-ហាន) ន. (ម.) កន្លែងសម្រាប់សម្លាប់សត្វ, ទី
សម្រាប់ប្រហារជីវិតសត្វយកសាច់លក់ ។

អធិ. សត្វយ៉ាដឺដ្យាននេះ < សត្ត សេត្ត, តិរចាន > +

យាដ សេម្លាប់ ហាន ទី, កន្លែង បានដល់ទីសម្រាប់
សម្លាប់សត្វយកសាច់លក់ ឬ កន្លែងសម្រាប់សម្លាប់សត្វយក

សាច់លក់ ទុនា. សត្វយ៉ាដឺដ្យាននៅរាជធានីភ្នំពេញមានមួយ
កន្លែង (ផ្សារកាប់គោ) ។

ស៊ីតី (Mémoire n.f.) (អ. ថ. សៈ-) ន. (ម. ;

សំ. ស្ម័តិ) ស្មារតី, ការនឹកឃើញ, ការចាំបាច់, ការរលឹក
ឃើញមិនភ្លេច ។

អធិ. សត្តនេះ បានដល់ការនឹកឃើញចាំបាច់, ប្រុង

ប្រយយ័តមនក្ខេបខ្លួន គឺដំណើរស្វាងរុងរឿងគំនិតសំដៅយក
 សតិចេតសិកដែលរាប់ជាចេតសិកមួយកងពាក្យចេតសិក ៥២ ជា
 គ្រឿងជំនួយរបស់ចិត្ត ។

សទិសសាម (Homonyme n.) (អ. ថ. ស: ទិ-ស: -)

ន. (ម.; ស. សទ្ធិគុណម) នាមដែលមានរូបស្មើគ្នា , នាម
 សព្វមានសំឡេងដូចគ្នា , ឈ្មោះដែលត្រូវគ្នា ។

អធិ. សទិសសាមនេះ <សទិស ដែលដូចគ្នា> + សព្វសូរ,
 សំដី,សំឡេង, សំនៀង បានដល់ពាក្យដែលមានសព្វដូចគ្នា
 តែបានសេចក្តីខុសគ្នា ដូចជា ខ័នប្តូរខាន់ = ន. ព្រះខាន់រាជ្យ ,
 សំខាន់ ; ខ័ណ្ឌ = ន. មានខ័ណ្ឌដ៏ពាក់ , ខ័ណ្ឌសីមា ; ខ័ន្ធ =
 ន. ខ័ន្ធ៥ ; ការ = ន. ប្តូរ កិ. ការងារ, ការពារខ្លួន; កា =
 កិ. កាខ្លាំងសំបុត្រ ; កាណិ = ន. ព្រះកាណិ (គ្រូចៀកស្តេច)
 ការណ៍ = ន. ទាស់ការណ៍, ថ្ងៃនៃការណ៍ ។ ពាក្យថា: ខ័ន
 ប្តូរខាន់ , ខ័ណ្ឌ , ខ័ន្ធ ប្តូរពាក្យថា ការ , កា , កាណិ , ការណ៍

ជាពាក្យមានសំនៀងត្រូវគ្នា ឬនៃសរសេរខុសគ្នាហើយមានន័យ
ក៏ផ្សេងគ្នា ។ យ. គ. ប. ។

ស៊ុតូម៉ា (Disque de photographie) (អ. ថ .ស៊ុត-

ទៈ- តិម- តា: ឬ- តិម)ន. (ម.) ថាសសំឡេង, រូបដំណាង
សំឡេង, ប្រដាប់ផ្គុំតាមយកសំឡេង ។

អធិ. ស៊ុតូម៉ា: < ស៊ុតូ « សូរ, សំឡេង, សំនៀង, ភាសា, សំដី » + តិម « រូបប្រៀប, រូបតំណាង, សំណាក, បែប, បែបយ៉ាង, បែបធៀប, គំរូ... » បានដល់តាម
សំឡេង ឬ ថាសសំឡេង គឺថាសម៉ាស៊ីនដែលគេផ្គុំតាម
សំឡេងទៅប្រើការបានគ្រប់យ៉ាង ។ យ. គ. ប. ។

ស៊ុតូម៉ាលីយ៉ា (Discot' èque n. f.) (អ. ថ.

ស៊ុត- ទៈ - តិម - តា- លៃ)ន. (សំ. ម. - លយ) កន្លែង
លក់ថាសសំឡេង, កន្លែងលក់ថាសម៉ាស៊ីន ។

អធិ. ស៊ុតូម៉ាលីយ៉ា: < ស៊ុតូ « សូរ, សំឡេង » + តិម

“រូបប្រៀប” + អាលយ “ផ្ទះ, មន្ទីរ . . . ” បានដល់កន្លែង
 សម្រាប់លក់ថាសសំឡេង ឬ ផ្ទះលក់ថាសសំណាកសំឡេង
 (ថាសម៉ាស៊ីនច្រៀង) ។ យ. គ. ប. ។

សព្ទនិក្រម (Lexique n. m.) (អ. ថ. ស័ត-ពា

នុ-ក្រំ) ន. (សំ. ; ម. សព្ទានុក្រម) លំដាប់សព្ទ, លំដាប់
 ភាសា ។

អធិ. សព្ទានុក្រមនេះ < សព្ទ “សូរ, សំឡេង, សំនៀង
 ភាសា, សំដី” + អនុក្រម “តាមលំដាប់” បានដល់ការរៀប
 រៀងតាមលំដាប់ភាសា ឬ តាមលំដាប់ពាក្យ ។ ពាក្យនេះជា
 ឈ្មោះសៀវភៅមួយដែលគេរៀបរៀងតាមលំដាប់ព្យញ្ជនៈ ១៣
 សៀវភៅសព្ទានុក្រមបារាំង-ខ្មែរ ។

ស៊ី (Foi n.f.) (អ. ថ. ស័ត-ពា) ន. (ម. ;

សំ. គ្រុ ទា) ជំនឿ, ការជឿ ។

អធិ.សព្ទនេះ សំដៅយកជំនឿ គឺសេចក្តីជឿឬណាជឿ

បាប, ជឿកម្មជឿផល ។ ព.ផ្ក. អស្សនា ។

ស៊ីហ្វេរ៉ាលីតេ (Libéralité n.f.) (អ. ថ. ស័ត-ធា-

ពាន) ន. (ម. ; សំ. ត្រៃធាពាន) ការឲ្យដោយសេចក្តី

អំណោយដោយសេចក្តី ។

អធិ. សេចក្តីពាននេះ < សេចក្តី “ ជំនឿ, ការជឿបុណ្យជឿ

បាប, ជឿកម្មជឿផល ” + ពាន “ ការឲ្យ, អំណោយ, ទេយ្យវត្ថុ

ដែលជនគប្បីឲ្យ ” បានដល់អំណោយដោយសេចក្តី គឺការឲ្យ

ដោយជំនឿ ។

ស័ន្ត (Saint n.m.) (អ. ថ. សន័-តៈ ឬសន័) ន.

(ម) សេចក្តីស្ងប់, សេចក្តីស្ងៀមស្ងាត់, ជនអ្នកស្ងប់ ។

អធិ. សន្ត នេះ បានដល់សេចក្តីស្ងប់ស្ងៀម ឬ ជនអ្នក

មានការស្ងៀមស្ងាត់ ។

ស័ន្តិកេតិកេតិកេតិ (Saint-Siège n.m.) (អ. ថ. សន័-

តៈ-ន័-កេត) ន. (ម. -និកេតន) ការគ្រប់គ្រងសេចក្តីស្ងប់

ការរក្សាសេចក្តីស្ងប់ ។

អធិ.សន្តិកេតន៍នេះ < សន្តិស្ងប់, រម្ងាប់, ស្ងប់រម្ងាប់,
ស្ងប់ស្ងាត់, សាន្តត្រាណ, រាបទាប, + និកេតន៍, ការគ្រប់គ្រង, ការ
រក្សា... ។ បានដល់ការរក្សាសេចក្តីស្ងប់ស្ងៀម ឬ សេចក្តីស្ងប់
ប្លែកធម្មតា ។

សន្តិបាល (Gardien de la paix) (អ. ថ. សន្តិ-តិ-

បាល) ន. (ម. ; ស. គ្រាន្តិបាល) អ្នករក្សាសន្តិសុខ, អ្នករក្សា
សេចក្តីស្ងប់ ។

អធិ.សន្តិបាលនេះ < សន្តិ ៖ សេចក្តីស្ងប់, សេចក្តីសាន្ត
ត្រាណ, សេចក្តីរាបទាប, + បាល ៖ អ្នកគ្រប់គ្រង, អ្នកបំបាច់, អ្នក
ថែរក្សា, ។ បានដល់អ្នករក្សាសេចក្តីស្ងប់ឲ្យបានសុខសាន្ត
ត្រាណ ។ ឃ.គ.ប. ។

សន្តិសុខ (Sécurité n.f.) (អ. ថ. សន្តិ-តិ-សុខ ។

ន. (ម. ; ស. គ្រាន្តិសុខ) សុខដែលកើតអំពីសេចក្តីស្ងប់,

សេចក្តីសប្បាយដែលកើតអំពីសេចក្តីសាន្តត្រាណ ។

អធិ.សន្តិសុខនេះ < សន្តិ ៖ សេចក្តីស្ងប់, សេចក្តីសាន្ត
ត្រាណ, សេចក្តីរាបទាប > + សុខ ៖ សេចក្តីស្រួល, សេចក្តី
សប្បាយកាយសប្បាយចិត្ត ។ បានដល់សេចក្តីសុខសាន្តត្រាណ
គឺសេចក្តីស្រួលកាយសប្បាយចិត្ត ដែលកើតអំពីសេចក្តីស្ងប់ ឬ
ដែលកើតអំពីសេចក្តីសាន្តត្រាណឥតមានភ័យ នឹងស្រុកកើត
ចម្បាំង ចោរឫន ស្រុកអត់បាយ ជាដើម ។

ស័ន្តិ (Sainte n.f.) (អ. ថ. សន្តិ-តិ) ន. (ម.)

សេចក្តីស្ងប់, សេចក្តីស្ងៀមស្ងាត់, ស្រ័អកស្ងប់ ។

អធិ.សន្តិនេះ បានដល់សេចក្តីស្ងប់ស្ងៀម ឬ ស្រ័អកមាន
សេចក្តីស្ងៀមស្ងាត់ ។ ម. ព. សន្តិ ផង ។

សន្តិស័ (Indulgent) (អ. ថ. សន្តិ-ដោស) (ម.)

ស. សន្តោម ឬ សន្តោម,) សេចក្តីត្រេកអរចំពោះវត្ថុជារបស់
ខ្លួន; សេចក្តីពេញចិត្តតាមមានតាមបាន ។

អធិ. សន្តោស នេះ បានដល់សេចក្តីត្រេកអរពេញចិត្ត
 ចំពោះវត្ថុ . . . ជារបស់ខ្លួន គឺបានបំណងលម្អិតបំណោះមិន
 រវៃរវាម មិនវត់អាទិ ហួសហេតុ ឬ ហួសទំនង ឧទា. សេចក្តី
 សន្តោស, មនុស្សត្រូវមានធម៌សន្តោស ។ ល។

ស៊ីស៊ី (Conversation n.f. ou Entretien n.m.)

(អ. ថ. សន្ត-ទៈ-នា) ន. (ម. សន្តនា ឬ សំសន្តនា) ការ
 និយាយគ្នា , ការពោលពាក្យសរាយរកគ្នា, ការប្រឹក្សាគ្នា ។

អធិ. សន្តនា នេះ កាសាខ្មែរយកមកប្រើជា ន. នឹង កិ. ,

ប្រើជា ន. ត្រូវគ្នាបញ្ចក្ស ការ, សេចក្តី, ដំណើរពិចារណាដើម

ដូចជា ការសន្តនា; សេចក្តីសន្តនា ឧទា. ការសន្តនារវាងខ្មែរ-

បារាំង គឺការនិយាយសាកសួរគ្នាទៅវិញទៅមករវាងខ្មែរ-បារាំង។

បើប្រើជា កិ. ត្រូវប្រើត្រឹមតែ “ សន្តនា , បំណោះ ប្រែថា

និយាយគ្នា , ពោលពាក្យសរាយរកគ្នា , ប្រឹក្សាគ្នា ឧទា. ខ្មែរ

នឹងបារាំងសន្តនាគ្នាអត់បញ្ហាវិជ្ជាស្ថានបោះប្រាក់ . . . ។

សន្តិសញ្ញា (Traité n.m.) (អ. ថ. សន្តិ-សញ្ញា)
ន. (ម.) ការធ្វើសន្យាចងកាប់គ្នា; កិច្ចសន្យាតកាប់គ្នា។

អធិ. សន្តិសញ្ញា នេះ < សន្តិភាព, តកាប់, ចងកាប់ > +
សញ្ញា > សន្យា, សេចក្តីសំគាល់, គ្រឿងចំណាំ > បានដល់
សញ្ញាចងកាប់គ្នាជាមតិភក្តី ឬ ការធ្វើកិច្ចចងស្នា នៃមត្រីនឹងគ្នា
។ ទា. សន្តិសញ្ញា ជាស្នាដាវ (Traité définitif) ។

សន្តិច័យសង្គ្រោះ (prévoyance sociale) (អ. ថ. សន្តិ-ច័យ-សង្គ្រោះ) ន. (ម. សំ. ភូ.) ការ
សន្សំទុកជួយសង្គ្រោះ; ការសំចៃទុកជួយទំនុកបម្រុង ។

អធិ. សន្តិច័យសង្គ្រោះ នេះ < សន្តិច័យ (ម. សន្តិច័យ;
សំ. សន្តិធិយ ឬ សន្តិធិយ) > ការសន្សំទុក; ការសំចៃទុក
ឬ ការទុកសំចៃ > + សង្គ្រោះ (ម. សង្គ្រោះ; សំ. សង្គ្រោះ ឬ
សង្គ្រោះ; ហ >) > ការទំនុកបម្រុង, ផ្គងផ្គុំម, ស្រោចស្រង់
ជួយឱ្យបានសុខស្រួល > បានដល់ការសន្សំ លែលកទុកជួយ

ទំនុកបម្រុង ឬ ការសំចៃទុកជួយសង្គ្រោះ ។

សីសិណ្ឌិ (Conclusion n.f.) (អ. ថ. សន៍-និត

ហាន) ន. (ម. ; សំ. សំនិទាន ឬ សនិទាន) សេចក្តីចូល
ចិត្ត; ការយល់ជាក់, ការយល់ឃើញស្រប, ការរួមគំនិតជាមួយ

អធិ. សនិទាន នេះ បានដល់សេចក្តីចូលចិត្តស្រប ឬ ការ-
យល់ឃើញជាក់លាក់តាមគំនិតរបស់ខ្លួន ដែលបានពិនិត្យ

សង្កេតអត្ថប្រយោជន៍ផ្សេងៗ ។

សីសិណ្ឌិ (Stock n.m.) (អ. ថ. សន៍-និ-) ន. (សំ.

ម. សំនិធិ ឬ សនិធិ) ការសន្សំទុក , ការសំចៃទុក ឬ ការ
ទុកសំចៃ ។

អធិ. សនិធិ នេះ បានដល់វត្ថុដែលបន្សល់ទុក ឬ របស់
សំចៃលែលកទុកជាក់ ។

សីសិណ្ឌិត (Réunion n.f.) (អ. ថ. សន៍-និ-ប្រាត)

ន. (ម. ; សំ. សំនិប្រាត ឬ សនិប្រាត) ការប្រជុំ, ការចូបជុំ; ការ

ប្រមូលរូបរមត្យ ។

អធិ. សន្និបាតនេះ សំដៅយកការប្រមូលគ្នាប្រជុំរូបរមត្យ
កិច្ចការផ្សេងៗ ឬ បានដល់ពួកក្រុមជំនុំពិនិត្យការងារទាំងពួង ។

ស៊ីនីស៊ីទី (Conférence) (អ. ថ. សន្និ-និ-បាត)

ន. (ម. ; សំ. សន្និបទ ឬ សន្និ-) ការប្រជុំ; ការអង្គុយស៊ីប;
ការអង្គុយនៅស្ងៀម ។

អធិ. សន្និសីទនេះ បានដល់ការប្រជុំគ្នាស្តាប់សេចក្តីថ្លែង
ការណ៍របស់ជនណាមួយ ឬ ការអង្គុយនៅស្ងៀមប្រុងស្តាប់
សេចក្តីថ្លែងសារប្បវត្តិរបស់ជនណាមួយ ជាអ្នកថ្លែងប្រាប់ ។ ទា.

សន្និសីទរវាងជាតិ (Conférence internationale) សន្និសីទ

អន្តររដ្ឋ (Conférence-inter-Etat) ។ ល ។

ស៊ីត្យូ ឬ ស៊ីត្យូ (Terme n.m.) (អ. ថ. ស៊ីប) ន.

(សំ. តិច្ចុ ; ម. សុទ្ធ) សូរ , សំឡេង , សំនៀង , ភាសា
ពាក្យ ; សំដី ; សម្រែក ។

អធិ . សព្វ ឬ សព្វនេះ បានដល់ពាក្យដែល
 និយាយមួយពាក្យ ឬ សំនៀងភាសាមួយពាក្យ ។ ឧទា.សព្វ
 បច្ចេកទេស (Terme technique) ។ ពាក្យសព្វ (Terme royal) ។

សិ ព្យាវិធិ (Armement) (អ . ថ . សាប-ពា-វុត)

ន. (ម .) អាវុធគ្រប់យ៉ាង ; គ្រឿងប្រហារគ្រប់បែប ។

អធិ . សព្វនេះ < សព្វ ៖ ទាំងអស់ , ទាំងពួង ,
 ទាំងមូល , ទាំងស្រុង , ទាំងគ្រប់ , គ្រប់ , គ្រប់យ៉ាង ,
 ទូទៅ , រាល់ ។ + អាវុធ ៖ គ្រឿងប្រហារ ឬ គ្រឿងចម្បាំង
 ផ្សេង ៗ ។ បានដល់អាវុធគ្រប់យ៉ាង មានផ្ទុក-ស្នា-កាំភ្លើង
 ជាដើម ដែលជាគ្រឿងសម្រាប់ប្រហារជីវិតមនុស្សសត្វ ។

សិ វ៉ា (Parlement n.m.) (អ . ថ . ស : -) ន .

(ស . ម .) ទីប្រជុំ , ការប្រជុំ , ទីសម្រាប់ប្រជុំ ពិភាក្សា
 កិច្ចការ ; សមាគម ។

អធិ . សភានេះ សំដៅយកទីប្រជុំ គឺកន្លែងមានមន្ទីរ ឬ

សាលា ជាដើម ដែលគេសម្រាប់ប្រជុំពិភាក្សាការផ្សេងៗ ។

សិក្ខាគ៌ (Homogène adj.) (អ. ថ. សៈ-កា-គ៌ :

ឬ សៈ-កា-ក) គ៌. (ម.) ដែលមានចំណែកស្មើគ្នា គឺដែល

ត្រូវគ្នា, ដូចគ្នា; ដែលត្រូវចិត្តត្រូវគំនិត, ដែលស្មើសាលនឹងគ្នា

អធិ. សភាគនេះ ប្រើជា ន. ថា: មនុស្ស, សត្វ ឬ អ្វីៗ

ដែលត្រូវគ្នា, ដូចគ្នា, ស្មើគ្នា ឧទា. មនុស្សទាំងពីរនាក់នេះជា

សភាគនឹងគ្នា ។ ព. ផ្ទ. វិសភាគ ។

សិក្ខាស្ត្រី (Attaché parlementaire) (អ. ថ.

សៈ-កា-ន្ត-ពន) ន. (ម.-ពន) ការរូបរមគ្នាប្រជុំ ; ការ

ចងកាប់គ្នាប្រជុំ ។

អធិ. សភានុពន្ធនេះ < សភាទីប្រជុំ, ការប្រជុំ, ទិសប្រាប់

ប្រជុំពិភាក្សាកិច្ចការ, អនុពន្ធ, ចងការរូមគ្នា, ការជាប់តាម

លំដាប់... ។ បានដល់ការរូបរមគ្នាប្រជុំ ឬ ការប្រមូលចង

ប្រជុំគ្នាប្រជុំពិភាក្សាកិច្ចការផ្សេងៗ ។

សភាបញ្ញត្តិ (Assemblée constituante) (អ. ថ. ញ្ញ

សៈ-ភា-ប័ញ្ញ-ញ្ញាត្តិ) ន. (ម.) សភាតាំងច្បាប់ ; ទីប្រជុំ តែងតាំងច្បាប់ ។

អធិ. សភាបញ្ញត្តិនេះ < សភា « ទីប្រជុំ, ការប្រជុំ,

ទីសម្រាប់ប្រជុំពិភាក្សាកិច្ចការ » + បញ្ញត្តិ « ហាមប្រាម,

តែងតាំង, តាំងទុក, រៀបចំ » បានដល់សភាសម្រាប់តែងតាំង

ច្បាប់ប្រតិបត្តិ ឬ ទីសម្រាប់ប្រជុំពិភាក្សាសភាបញ្ញត្តិច្បាប់ ។

សភាវិត្តិ (Instinct) (អ. ថ. សៈ-ភា-វិៈ-គិៈ-

តិ) ន. (ម.) គតិធម្មតា ; ដំណើរកើតឯង ; ដំណើរធម្មតា ។

អធិ. សភាវិត្តិនេះ < សភាវិ « ដំណើរកើតឯង, ធម្មតា,

ធម្មជាតិ, ប្រក្រតី, អាស្រ័យ, ការតាំងចិត្ត, ហេតុ, ការណ៍

ការប្រព្រឹត្តិ, សេចក្តីពិតតាមធម្មតា » + គតិ « ដំណើរ, លំនាំ... »

បានដល់គតិជាធម្មតា គឺដំណើរដែលកើតឯង មិនផ្លាស់ប្តូរ មិន

ប្រែប្រួល គឺដំណើរប្រក្រតី ។ តាមសភាវៈគតិ (Instincti-
vement adv.) ។

សភាវៈនីតិ (Esprit n.m.) (អ. ថ. សៈ-ភា-វៈ-

នី-តិ) ន. (ម. ; សំ. សូភាវៈនីតិ) សភាពនៃច្បាប់ ឬ
ដំណើរនៃច្បាប់ធម្មតា ; ដំណើរនៃនីតិសាស្ត្រ ។

អធិ : សភាវៈនីតិនេះ < សភាវៈ “ ដំណើរកើតឯង ,

ធម្មតា , ធម្មជាតិ , ប្រក្រតី , អធ្យាស្រ័យ , ការតាំងចិត្ត
ហេតុ , ការណ៍ , ការប្រព្រឹត្តិ , សេចក្តីពិតតាមធម្មតា ” +

នីតិ “ ច្បាប់ , សិទ្ធិ , នីតិសាស្ត្រ ” បានដល់ច្បាប់ដែល
កើតធម្មតា ឬ ដែលកើតឯង ។

សភាវៈសាមញ្ញ (Assemblée extraordinaire)(អ.

ថ. ស -ភា-វៈ-សា-ម័ញ្ញ) ន. (ម. - វិសាមញ្ញ) ការ
ប្រជុំប្រែក្រាមធម្មតា , ការប្រជុំខុសប្រក្រតី ។

អធិ. សភាវៈសាមញ្ញនេះ < សភា “ ទីប្រជុំ , ការប្រ

ជំនុំ, ទើសម្រាប់ប្រជុំ, ពិភាក្សាកិច្ចការ ។ + វិសាមញ្ញ ដែល
 ប្លែកពីធម្មតា ឬ ពីសព្វដឹង, ដែលខុសប្រក្រតី, ដែលមិន
 មែនជាសាធារណៈ, មិនទូទៅ ។ បានដល់ការប្រជុំដែលខុស
 ប្រក្រតី ដែលប្លែកពីធម្មតា ឬ ពីសព្វដឹង ។

សភាសហភាព (Assemblée de l'Union) (អ .

ថ . សៈ-ភា-សៈ-ហៈ-ភាប) ន . (សំ . ម . - ភាវ)

ភាពនៃការប្រជុំជាមួយគ្នា, ភាពនៃទើសម្រាប់ប្រជុំពិភាក្សាកិច្ចការ
 រួមជាមួយគ្នា ។

អធិ. សភាសហភាពនេះ < សភា ទើប្រជុំ, ការប្រជុំ,
 ទើសម្រាប់ប្រជុំ ពិភាក្សាកិច្ចការ ។ + សហ មួយអង្វើ, ព្រម,
 ព្រមដោយ, ព្រមទាំង, ជាមួយ, ជាមួយគ្នា, ជាមួយនឹង
 រួមគ្នា, រួមជាមួយ; ដំណាល ។ + ភាព ភាវៈ, បែបបទ,
 លំនាំ, បូកពារ... បានដល់ភាពនៃទើប្រជុំដែលរួមជាមួយគ្នា
 ឬ ភាពនៃការប្រជុំដែលជាប់ទាក់ទងជាមួយគ្នា ។

សភាសាមណ្ឌ (Assemblée ordinaire) (អ. ថ. ញ)

សៈ-ភា-សា-មុំញ) ន. (ម. ; សំ. សភាសាមណ្ឌ) សភា, ធម្មតា, ទ័សម្រាប់ប្រជុំជាធម្មតា, ការប្រជុំប្រក្រតី ។

អធិ. សភាសាមណ្ឌនេះ < សភា « ទ័ប្រជុំ, ការប្រជុំ, ទ័សម្រាប់ប្រជុំ, ពិភាក្សាកិច្ចការ » + សាមញ្ញ « សាធារណៈ ; ដែលជាធម្មតា, ដែលស្មើៗ តែគ្នា, ដែលរាប់រយរាប់ពាន្យ, បានដល់ទ័ប្រជុំជាធម្មតា ឬ ការប្រជុំជាធម្មតា គឺទ័សម្រាប់ប្រជុំ ជាទ័នៀមហូរហែគ្មានប្លែកពីប្រក្រតី ។

សមណទុតិ (Nonce n.m.) (អ. ថ. សៈ- មៈ-ណៈ)

ន. (ម.) ទុតសាសនា គឺអ្នកបួសជាសមណៈបរិស័សាសនា ឬ អ្នកបម្រើរបស់អ្នកស្ងប់រម្ងាប់ ។

អធិ. សមណទុតនេះ < សមណ « អ្នកមានព្យាយាម ដុតកំដៅបាប, អ្នកស្ងប់, អ្នករម្ងាប់បាប (អ្នកបួស) » + ទុត អ្នកដែលគេបញ្ជូនទៅ, ដែលគេប្រើទៅ, អ្នកនាំការ, នាំ

ដំណឹងពីម្ខាងទៅម្ខាង ” បានដល់ទូតខាងសាសនា គឺអ្នកបម្រើ
 ផ្នែកសាសនាដែលគេប្រើទៅជាតំណាង ដើម្បីទៅពិភាក្សាការ
 ផ្ទាល់នឹងអ្នកកាន់សាសនាគ្នាប្រទេសដទៃ ។

សមណៈប្រេស៊ីតិ (Legat) (អ. ថ. សៈ-មៈ-

ណៈ-) ន. (ម.- បេស៊ីត ; សំ. ស្រមណប្រេស៊ីត)

សមណៈដែលគេបញ្ជូនទៅ , អ្នកបួសដែលគេប្រើឱ្យទៅ ។

អធិ. សមណៈប្រេស៊ីតនេះ < សមណ ” អ្នកស្ងប់ ,

អ្នករម្ងាប់បាប (អ្នកបួស) ... ” + ប្រេស៊ីត “ ដែលគេ

បញ្ជូនទៅ ; ដែលគេប្រើទៅ ” បានដល់អ្នកបួសដែលគេ

បញ្ជូនទៅ ឧទា. សមណៈប្រេស៊ីតរបស់ប៉ាប (Legat

du Pape) ។

សមត្ថកិម ឬ សមត្ថកិប្បិ (Compétence n.f.) (អ.

ថ. សៈ- ម្ត-ថៈ-) ន. (ម.) អំពើដែលអាចធ្វើកើតឬ

ការងារដែលគេអាចធ្វើដោយខ្លួនឯង ។

អធិ. សមត្ថកម្ម ឬ សមត្ថកិច្ចនេះ < សមត្ថ “ដែលអាច,
 ដែលអាចហ៊ាន, ដែលធ្វើកើត” + កម្ម ឬ កិច្ច “អំពើ,
 ការងារដែលត្រូវធ្វើ; ការរាល់” បានដល់ការងារដែលគេ
 អាចធ្វើកើត ឬ ដែលអាចសម្រេចបាន ។

សមត្ថភាព (Capacité n.f.) (អ. ថ. ស: មុត-ថ
 -ភាច)ន. (សំ. ម.- ភាវ) ភាពនៃសេចក្តីអង្គអាច, ភាពនៃ
 សេចក្តីមានមុត, ក្បួនវិជ្ជា ។

អធិ. សមត្ថភាពនេះ < សមត្ថ “សេចក្តីអង្គអាច,
 សេចក្តីអាចហ៊ាន ឬ ហ៊ានក្លា, ដំណើរធ្វើកើត” + ភាព
 ភាវ: បែបបទ, លំនាំ, បូកពា...” បានដល់ភាពនៃមនុស្ស
 ឬសត្វដែលមានសេចក្តីអាចហ៊ាន សេចក្តីមានមុតអាចពុះពារ
 នូវឧបសគ្គដែលជាសត្រូវចំពោះខ្លួន ។

សមភាព (Égalité n.f. ou Équité n.f.) (អ. ថ. ស: -
 ម: -)ន. (ម.- ភាវ) ភាពដ៏ស្មើគ្នា, ដំណើរស្មើគ្នា,

ភាពនៃវត្ថុដ៏ស្មើ ។

អធិ. សមភាពនេះ <សមស្មើ, ពហុស្មើ ... ។ ភាព

ស្មើភាព, បែបបទ, លំនាំ, បូកពា... ។ បានដល់វត្ថុ ឬធម្មជាតិ

អ្វីដែលស្មើគ្នា ដូចគ្នា ត្រូវគ្នា សមគ្នា ។ សមភាពនេះ មាន

៤យ៉ាង គឺ:— កិច្ចសមភាព ភាពស្មើគ្នាដោយកិច្ច គឺដំណើរមាន

កិច្ចការ ឬ មុខការរបស់ស្មើគ្នា, ២— មានភាពសមភាព

ភាពស្មើគ្នាដោយ មានភាព គឺការមានអំណាចស្មើគ្នា,

៣— សីលសមភាព ភាពស្មើគ្នាដោយសីល គឺដំណើរកាន់

សីល ឬ មានមារយាទល្អស្មើគ្នា, ៤ — ទិដ្ឋិសមភាព ភាពស្មើ

គ្នាដោយទិដ្ឋិ គឺដំណើរមានប្រាជ្ញាជួយលំការពិតស្មើគ្នា ។ល។

សមហេតុសមផល (Raisonnable abj.) (អ. ថ. ស—

ហេតុ—ស—ផល) គុ. (ម) ដែលត្រូវហេតុ, ដែលស្មើហេតុ

ស្មើផល ។

អធិ. សមហេតុសមផលនេះ បានដល់របស់ដែលគេពិនិត្យ

សង្កេតមើលឲ្យឃើញហេតុផល ឲ្យត្រូវទំនងដើមចមចុង—
គល់គ្នា ឲ្យសមបែបបទខាងដើមដែលបណ្តាលឲ្យផលសមគ្នា។

សម្បជញ្ញា: (Conscience psychologique)(អ. ថ. សម-បៈ-ជៈ-ញ្ញា-ញ្ញា:)ន. (ម. សម្បជញ្ញា: ; សំ. សំប្រជ្ជ, សំប្រជ្ជា ឬ សម្ប -)

សេចក្តីដឹងខ្លួន , ការមិនភ្លេចខ្លួន, ការប្រុងប្រយ័ត្នជានិច្ច , ការត្រូវរក្សាទុកដឹងខ្លួនជាដរាប ។

អធិ. សម្បជញ្ញា:នេះ បានដល់ការដឹងខ្លួនជានិច្ច មិនមាន

ភ្លេចជាលក្ខណៈ ក្នុងវេលាធ្វើ វេលានិយាយ វេលាគិតនូវ កិច្ចានុកិច្ចដែលត្រូវធ្វើ ត្រូវនិយាយ ត្រូវគិតនោះ។ មិនឲ្យ ខូចខាត ។ ប្រើជា គុ. ថា: មានសម្បជញ្ញា: (Conscien- cieux adj,) ។

សម្បទេ ឬ សម្បទា (Aptitude) (អ. ថ. សម-បៈ-ទេ ឬ សម - បៈ - ទា) ន. (ម. សម្បទេ ឬ សម្បទា)

ការដល់ព្រម , ការគ្រប់ព្រម ឬ គ្រប់គ្រាន់ , ការបរិបូណ៌ ,

ការសម្របកម ។

អធិ. សម្បទ ឬ សម្បទានេះ បានដល់គុណ ជាតិជាគ្រឿង
សម្រេចប្រយោជន៍ ឬគុណសម្បទ ៤ យ៉ាង គឺការខំ-ប្រឹងប្រកប
កិច្ចការមិនខ្លួលប្រអូស , ការចេះថែរក្សា , ការគប់រកមនុស្ស
លជាគ្នា, ការចាយវាយទ្រព្យធនត្រូវបែបបទ ។

សម្បទាន (Consession) (អ. ថ. សម - បៈ -)

ន. (ម. ; សំ. សំប្រទាន ឬ សម្បទាន) ការប្រគល់ឲ្យ ,
ការឲ្យដល់ដៃ , ការឲ្យដាច់ , ការទទួលអំណោយ ។

អធិ. សម្បទានេះ បានដល់ការប្រគល់ឲ្យនូវ

សម្បត្តិគ្រប់គ្រងរួមសំដៅណាមួយ ។ ឧទា. សម្បទាន

អណ្តូងដែក (Consession miniere) ។ អ្នកទទួលសម្បទាន

(Concessionnaire) ។

សម្បទ ឬ សម្បទ (Analyse n.f.) (អ. ថ. សំ -

តាន - ធា : ឬ សំ - តាន) ន. (សំ. ម. សម្បទ) ការចង

ភ្ជាប់គ្នា , ការភ្ជាប់គ្នា , ដំណើរទាក់ទងរកគ្នា ។

អធិ. សម្ពន្ធ ឬ សម្ព័ន្ធនេះ បានដល់ពាក្យវ័យ្យាករណ៍
ថា ការទាក់ទងរបស់សព្វគុណប្រយោគ ឬ ចំណងប្រយោគ គឺ
ការចងបទគុណប្រយោគមួយ ។ ឲ្យដឹងថាបទណា ចូលទៅរកបទ
ណា , បទណា ជាប្រធាន , ណា ជាករិយា , ណា ជាអំពើ ជា
ដើម ដូចជា៖ ស្រី ទៅ ទិញ ត្រី ឯផ្សារ , សម្ព័ន្ធដា៖ ស្រី
ជាប្រធានរបស់ ទៅ , ទៅ ជាករិយារបស់ស្រី , ទិញ ជា
ករិយាប្រាប់ចំណងរបស់ ទៅ (ទៅដើម្បីទិញ) , ត្រី ជា
អំពើរបស់ ទិញ , ឯ-ផ្សារ ជាភាយគនិបាតប្រាប់ទី (ដែល
ត្រូវទិញត្រី) ។

សម្ព័ន្ធកីឡា (Ligue sportive) (អ. ថ. ស័-តន

កី-ឡា) ន. (ម. សម្ពន្ធកីឡា) ល្បែងដែលរូបរមតា ឬ ការ
ចងភ្ជាប់គ្នាខាងល្បែង ។

អធិ. សម្ព័ន្ធកីឡានេះ < សម្ពន្ធ « ការចងភ្ជាប់គ្នា , ការ

ត្រកាលគ្នា ; ដំណើរទាក់ទងគ្នា ” + កិច្ចា ” ល្បែង , ការ
 លេង , បានដល់ដំណើរចង់ប្រាប់គ្នាខាងល្បែង ឬ ការល្បែង
 ដែលចង់ស្របរបរមគ្គា ។

សម្ពន្ធភាព (Alliance n.f.) (អ. ថ. សំ-ពន-ធៈ
 ពាជ)

សាប) ន. (ម. - ការ) ភាពនៃការចង់ស្របគ្នា ; ភាពនៃ
 ការទាក់ទងគ្នា ។

អធិ. សមននេះ < សមន ” ការចង់ស្របគ្នា , ការ

ត្រកាលគ្នា , ដំណើរទាក់ទងគ្នា ” + ភាព ” ការ ; បែបបទ ,
 លំនាំ , ឫកពា ... ” បានដល់ភាពនៃការចង់គ្នាជាពួក ឬ
 ភាពនៃដំណើរទាក់ទងគ្នាទៅវិញទៅមក ។

សម្មតិកម្ម (Hypothèse n.f.) (អ. ថ. សម-មៈ
 តិ-កម)

ន. (សំ. ម.) អំពើដែលគេសន្មត , អំពើដែល
 គេប្រើប្រាស់ , ការដែលគេអនុម័ត , ការងារដែលគេកំណត់ ។

អធិ. សម្មតិកម្មនេះ < សម្មតិ ” សន្មត ,

ប្រជា, សន្យា, អនុម័ត, យល់ព្រម, ព្រម
 តាម, កំណត់ ” + កម្ម “អំពើ, ការងារដែលគេត្រូវធ្វើ”
 បានដល់អំពើដែលគេសន្យា គឺការងារដែលគេកំណត់ ឬ
 ដែលគេប្រជា ។

សមាគមរដ្ឋ (Etat associé) (អ. ថ. ស : - មា

គ : - ត : - វត) ន. (ម.) រដ្ឋដែលមកព្រមហើយ ,
 ប្រទេសដែលរួមគ្នាការជាមួយគ្នា ។

អធិ. សមាគមរដ្ឋនេះ < សំ “ ព្រម ” ១ > ម + អា-
 គត “ ដែលមកហើយ ” > សមាគម “ ដែលមកចូលរួម
 ដែលរួមចូលគ្នា , ដែលរួមគ្នាការជាមួយគ្នា ” + រដ្ឋ “ ដែន,
 ប្រទេស ... ” បានដល់រដ្ឋដែលចូលរួមគ្នាការជាមួយរដ្ឋណា
 មួយ ឬ ប្រទេសដែលនៅរួមចូលក្នុងមហារដ្ឋណាមួយ ។

សមាគម (Association) (អ. ថ. ស : - មា -

គ) ន. (សំ. ម.) ការមកចូលរួម, ការប្រជុំ, ការរួមគ្នា

គា ៗ ដំណើររូបរមកិច្ចការជាមួយគ្នា ៗ

អធិ. សមាគមនេះ < សំ « ព្រម » , ១ > ម + អា-

គម « ការមក , ដំណើរមក » បានដល់ការរួមគំនិតគ្នា ឬ

ការរួមចូលហិនគ្នាដើម្បីផ្សេងៗ ៗ

សមាគមអាកាសយាន (Aéro-club) (អ. ថ. ស:—

ម៉ា—គី—អា—កា:—) ន. (ម) ក្រុមហ៊ុនអាកាសយាន, ការ

រួមគំនិតគ្នាខាងយន្តហោះ ៗ

អធិ. សមាគមអាកាសយាននេះ < សមាគម « ការរួម

គំនិតគ្នា , ដំណើររូបរមកិច្ចការជាមួយគ្នា, ក្រុមហ៊ុន » +

អាកាសយាន « យានដែលសព្វនៅតាមអាកាស, ជំនិះដែល

ហោះហើរទៅតាមអាកាស, យន្តហោះ » បានដល់ក្រុមហ៊ុន

ខាងអាកាសយាន គឺពួកជនអ្នករួមគំនិតគ្នាខាងជំនិះទៅតាមផ្លូវ

អាកាស ឬក្រុមហ៊ុនខាងយន្តហោះដ៏កន្សែងផ្សេងៗ តាមផ្លូវ

អាកាស ៗ

សមាជិក (Congrès n.m.) (អ. ថ. ស:—ម៉ាច) ន.

(ម.) ទីប្រជុំ, កន្លែងសម្រាប់ប្រជុំពួកសមាជិក, កន្លែងដែល
សមាជិកបង្កើតសម្រាប់ជំនុំ ។

អធិ. សមាជនេះ បានដល់ទីប្រជុំ កន្លែងដែលពួកសមាជិក
បង្កើតសម្រាប់សមាគម ឬ សមាគមប្រជុំប្រឹក្សាកិច្ចការផ្សេងៗ

សមាជិក (Membre n.m.) (អ. ថ ស: ម៉ា-

ជិក) ន. (ស . ម .) អ្នកដែលមានអំណាចគ្រប់ចូល

កាន់ទីប្រជុំបាន , អ្នកចូលក្នុងសមាគម ; អ្នកបង្កើតសមាជ ។

អធិ. សមាជិកនេះ បានដល់ជនអ្នកមានអំណាចគ្រប់

ចូលទៅកាន់ទីប្រជុំបាន ឥតមានអ្នកណាហាមឃាត់ ឬ ជនអ្នក

បង្កើតសមាជ ឧទា. សមាជិកកិត្តិយស (Membre d'hon-

neur) ។ សមាជិករដ្ឋាភិបាល (Membre du Gouverne-

ment) ។ សមាជិកសភា (Membre parlementaire) ។

សមាជិកអ្នកឆ្លើយឆ្លង (Membre correspondant) ។ កម្ម

កសមាជិក (Membre actif) ។ ជនកសមាជិក (Membre-
 fondateur) ។ ទាយកសមាជិក (Membre donateur) ។
 បុរសាទិកសមាជិក (Membre sympathisant) ។ យុទ្ធិកស
 មាជិក (Membre militant) ។ សង្គមិកសមាជិក (Membre
 sociétaire) ។ សមាទិកសមាជិក (Membre souscripteur)
 ។ល ។

សមាជិកបណ្ឌិតសភា (Académicien) (អ. ថ.

ស : - មា - ជិក - បន - ខិត - ស : -) ន. (ម.)

សមាជិកខាងការប្រជុំអ្នកប្រាជ្ញ ឬ សភាសម្រាប់សមាជិកខាង

អ្នកប្រាជ្ញ ។

អធិ. សមាជិកបណ្ឌិតសភានេះ < សមាជិក

“ អ្នកចូលក្នុងសមាគម, អ្នកបង្កើតសមាជ, អ្នកធ្វើទ្រៀ

កើតព្រម” + បណ្ឌិត “អ្នកចេះ; អ្នកប្រាជ្ញ” + សភា

“ទីប្រជុំ, ការប្រជុំ, ទីសម្រាប់ប្រជុំពិភាក្សាក្នុងការ”

បានដល់សមាជិកខាងទិសប្រាប់ប្រជុំ ពិភាក្សារបស់អ្នកប្រាជ្ញ ។

សមាជិកព្រឹទ្ធសភា (Sénateur n. m.) (អ. ថ. សៈ -

ម៉ា - ជិក - ព្រឹត - ឈៈ - សៈ -) ន. (សំ. សមាជិកវុទ្ធសភា;

ម. សមាជិកវុទ្ធសភា) សមាជិករបស់សភាដ៏ម៉ាមួន , អ្នក

បង្កើតអ្វីៗ ខាងព្រឹទ្ធសភា ។

អធិ. សមាជិកព្រឹទ្ធសភានេះ < សមាជិក

“ អ្នកចូលក្នុងសមាគម , អ្នកបង្កើតសមាជ , អ្នក

ធ្វើឲ្យកើតព្រម ” + ព្រឹទ្ធសភា “ ទីប្រជុំដ៏ម៉ាមួន , ការ

ប្រជុំដ៏ខាប់ខួន, ទិសប្រាប់ប្រជុំ ពិភាក្សាកិច្ចការដ៏ចម្រើន ”

បានដល់អ្នកដែលមានអំណាចត្រូវចូលកាន់ទិសប្រាប់ប្រជុំដ៏ម៉ា

មួន ឬ អ្នកប្រជុំដែលចម្រើនដោយសមាជិក ។

សមាជិ (Concentration n.f.) (អ. ថ. សៈ -

ម៉ា -) ន. (សំ. ម.) ដំណើរតាំងស៊ីបម៉ាណែចិត្ត ; ការនឹក

រំពឹងស្ម័គ្រចិត្ត ។

អធិ. សមាធិនេះ បានដល់ការតាំងចិត្តឲ្យស្ងប់ចុះស្ងប់
 ក៏ដូចនឹងការម្នាក់ដែលនឹករំពឹង ឬ ការដកលចិត្តឲ្យចុះស្ងប់នៅ
 នឹងក៏ដូចការម្នាក់តែមួយ , ដំណើរស្ងប់ចិត្តស្ងប់ក៏ដូចអង្គឈាន ។

សមាធិបិដិ (Sympathie n.f.) (អ. ថ. ស : - មា

" : - ចិត) ន. (ម.) ចិត្តស្នេហា , ចិត្តស្នេហា , ប្រនិស្សា ,
 ដ៏ចិត្ត ។

អធិ. សមាធិចិត្តនេះ < សមាធិ " ដែលស្នេហា ,
 សមគ្នា . . . " + ចិត្ត " ធម្មជាតិដែលគ្រិះរិះ ឬ សន្សំនូវអា-
 រម្មណ៍ " បានដល់ចិត្តដែលស្នេហា ប្រនិស្សា ដ៏ចិត្ត ។

សមាធិចារ្យ (Condisciple) (អ. ថ. ស : - មា

" - ចា) ន. (ម. សមាធិចារ្យ ; ស. សមាធិចារ្យ)
 អាចារ្យស្នេហា , អាចារ្យជាមួយគ្នា , អ្នកដែលមានគ្រូជា
 មួយគ្នា ។

អធិ. សមាធិចារ្យនេះ < សមាធិ " ដែលស្នេហា ,

ស្មើគ្នា , ប៉ុន្តែគ្នា , ដូច , ដូចគ្នា , ជាមួយគ្នា , ដែលត្រូវ
 គ្នា ” + អាចារ្យ “ អ្នកប្រដៅ ឬ ហាត់មារយាទ ; អ្នក
 ប្រព្រឹត្តល្អ ; អ្នកកាន់ត្រីមត្រូវ , អ្នកត្រីមត្រូវ ; អ្នកដែលសិស្ស
 ត្រូវគោរព , អ្នកធ្វើប្រយោជន៍ដល់សិស្ស , អ្នកបង្រៀន
 ចំណេះគេ , គ្រូ , គ្រូបង្រៀន ” បានដល់អាចារ្យ
 ដែលស្មើគ្នា ឬ អ្នកដែលមានគ្រូអាចារ្យជាមួយគ្នា ។

សមាសភាព (Composition) (អ. ថ. ស :-

មា. ស :-) ន. (សំ. ម. -- ការ) ភាពនៃការបង្រួម
 ចូល , ភាពនៃការបំប្រួញឲ្យខ្លី ។

អធិ. សមាសភាពនេះ < សមាស “ការបង្រួមចូល , ការ

បំប្រួញឲ្យខ្លី , ឲ្យតិចចុះ , ឲ្យសង្ខេប ” + ភាព “ការ : ,

បែបបទ , លំនាំ , ឫកពា - - - ” បានដល់ភាពនៃការ

បង្រួម សេចក្តីបំប្រួញឲ្យខ្លី ឬ ឲ្យសង្ខេបចុះមក ។

សីម្ហារៈ (Matériel n.m.) (អ.ថ. សីម -

ភា-រៈ) ន. (សី . ម . សម្ហារ) វត្ថុជាម្លូន ; បន្ទុក ;
គ្រឿងប្រដាប់ ។

អធៈ សម្ហារៈនេះ < សី « ព្រម » , ១ > ម + ភា
« ម្លូន , បន្ទុក , គ្រឿងប្រដាប់ - - - - » បានដល់ការ
សន្សំ ឬ ការសាងសន្សំកុសល ; គ្រឿងផ្សំ , គ្រឿងផ្គុំ ,
គ្រឿងប្រដាប់ ; តែជៈ , អំណាច , សេចក្តីទំនុកបម្រុង ;
ស្រោចស្រង់ជាដើម. ទ. ទា. សម្ហារៈយាន (Matériel
roulant) ។ ល ។

សីម្ហាសីនី (Interview n.m.) (អ.ថ. សី-ភាស)

ន. (ម . សម្ហាសន ; សី . សម្ហាសណ) ការនិយាយរកគ្នា ,
ការពាក់ទាក់រកគ្នា ; ពាក្យសសោៈអន្តរៈ ; សំដីធ្វើយធ្វើ
ឬ សាសន៍ដោយលំអុត ; សល្ហាបកថា , សង្កថា ។

អធិ. សម្មាសន៍នេះ < សំ " ត្រាម " , ១ > ម +

សភានិ " ការនិយាយ , ចរចា , ពាក្យ , សំដី " បានដល់ការ

និយាយរាក់ទាក់រកគ្នា ឬ សំដីចរចារសរាយទៅវិញទៅមក

រកគ្នា ។

សមាភិគ្គ (Rapport n.m.) (អ. ថ. សម - មា

ភាគ) ន. (ម.) ចំណែកដោយប្រពៃ , ការចែកដោយត្រឹម

ត្រូវ ; សេចក្តីរាយការ ។

អធិ. សមាភាគនេះ < សម្មា " ដោយប្រពៃ , ល្អ ,

ស្រួល , ត្រឹមត្រូវ " + ភាគ " ចំណែក , ការបែងចែក ... "

សំដៅយកចំណែកដ៏ត្រឹមត្រូវ គឺការចែកសេចក្តីរាយការដោយ

ត្រឹមត្រូវល្អ ។

សមាមាត្រ (Proportion n.f.) (អ. ថ. សម -

មា - មាត) ន (សំ. ; ម. សម្មាមត្ត) ទំហំដ៏ត្រឹមត្រូវ ,

ការរាប់ដ៏ត្រឹមត្រូវ , ខ្នាតរង្វាស់ដ៏ត្រឹមត្រូវ ។

អធិ. សម្មាមាត្រនេះ < សម្មា «ដោយប្រពៃ» + មាត្រា
 «រូបរាង, រូបស្យាត, ទំហំ, ការរាប់, ការច្នៃ, ស្នៃ, ការ-
 រស់, ខ្នាតរង្វាស់» បានដល់មាត្រាដ៏ត្រឹមត្រូវ គឺរូបរាង
 ឬទំហំដ៏ត្រឹមត្រូវ ។

សេចក្តីបញ្ជាក់ប្រយោជន៍ក្នុងកិច្ចការ
 ប្រកាសយោធា

សម្មហិភាព (Collectivité n.f. ou Corps composé)

(អ. ថ. ស: - ម្វ - ហ: - ភាប) ន, (ម. - ការ ភាពនៃ(ការ
 ប្រជុំ, ភាពនៃការរួបរួម, ភាពនៃការប្រមូលផ្តុំ) ។

អធិ. សម្មហិភាពនេះ < សម្មហ «ការប្រជុំ, ពួក,
 បន, ក្រុម, គណៈ, ហ្វូង, ការរួបរួម, ការប្រមូល» + ភាព
 «ការ: , បែបបទ, លំនាំ, បូកពា . . .» បានដល់ភាពនៃការ
 ប្រមូលផ្តុំពួកគណៈ ឬ ភាពនៃការប្រមូលការរួបរួម ។

សម្ពោធិ (Inaugurer v.t.) (អ. ថ. ស. ពោត), កិ.

(ស. ម.) រំពួក, ថ្ងៃសេចក្តីដោយច្បាស់លាស់, ពោល
 ពាក្យប្រាស័យរកគ្នា ។

អធិ. សម្ពោធនេះ បានដល់ការប្រើជា កិ. ថា ធ្វើ
 បុណ្យ ឬ ថ្ងៃសេចក្តីរៀបរាប់ រាយការក្នុងទីប្រជុំធ្វើឬ ឡើង
 មន្ទីរថ្មី ជាដើម ឧទា. ពាក្យហាងនសម្ពោធសាលា បាលី
 រឿងមួយ ខ្លះដែលគេកសាងនៅវត្តកណ្តា គារិកាពម ។

សម្ពោធន៍ ឬ ការសម្ពោធន៍ (Inauguration n. f.)

(អ. ថ. សំ - ពោត ឬ ការ -) ការរំលឹក; ការថ្ងៃសេចក្តី
 ដោយ ច្បាស់លាស់, ការពោលពាក្យប្រាស្រ័យរកគ្នា, ការ
 ហៅរកគ្នាចំពោះមុខ ។

អធិ. សម្ពោធន៍ ឬ ការសម្ពោធនេះ បានដល់ការប្រើ
 ជា ន. ថា ពិធីធ្វើបុណ្យ ឬ ពាក្យពោលថ្ងៃសេចក្តីរៀបរាប់
 ឬរាយការក្នុងទីប្រជុំធ្វើ ឬ ឡើងមន្ទីរថ្មីជាដើម ឧទា. ការ
 សម្ពោធន៍សាលា បាលីរឿងនៅវត្តកណ្តា គារិកាពម ជាពិធីមួយ
 យ៉ាង ឧទ្ទារិកអធិកអធិម ។

សយ័ន្ធិន៍ (Portoir) n. m.) (អ. ថ. ស : - យ : -

នុត - ហាន) ន. (ម. ; សំ. សយនស្ថាន) ទី ឬ កន្លែង
សម្រាប់ដេក , កន្លែងសម្រាប់អាស្រ័យនៅ ។

អធិ. សយនដ្ឋាននេះ < សយន « ការដេក, ការនៅ
អាស្រ័យ . . . » + ហាន « ទី, កន្លែង . . . » បានដល់កន្លែង
ឬ ផ្ទះសម្រាប់អាស្រ័យដេកនៅ មានកន្លែងសម្រាប់សំណាក់
ដេកនៅរៀនសូត្ររបស់កូនសិស្សជាដើម ។

សិល្បកិច្ច (Chirurgie n. f.) (គ. ថ. សំល - ល្បៈ
កម) ន. (ម.) អំពើរបស់បុគ្គលដែលធ្វើវិទ្ធាស , ការ
ងាររបស់បុគ្គលដែលធ្លាតវាងវៃ ។

អធិ. សល្យកម្មនេះ < សល្យ « ធ្លាតវាងវៃ, ធ្វើវិទ្ធាស ,
ប៉ុនប្រសប់ » + កម្ម « ការងារ , អំពើ , កិច្ចការដែល
គេត្រូវធ្វើ » បានដល់អំពើរបស់បុគ្គលដែលធ្លាតវាងវៃ ឬ ប៉ុន
ប្រសប់ ។

សិល្បពេទ្យ (Chirurgien n. m.) (គ. ថ. សំល - ល្បៈ

ពេទ្យ) ន. (សំ. សល្យវេទ្យ ; ម. សល្យវេជ្ជ) ពេទ្យ
ដែលឈ្មោះសាងវែ; អ្នកចេះថ្នាំម្យ៉ាងពេទ្យដែលប៉ុនប្រសប់ ។

អធិ. សល្យពេទ្យនេះ < សល្យ « ដែលធ្លាតវែវ ,
ធ្វើវេជ្ជសាស្ត្រ , ប៉ុនប្រសប់ » + ពេទ្យ « អ្នកចេះថ្នាំម្យ៉ាងពេទ្យ , គ្រូ
មើលជម្ងឺ . . » បានដល់ពេទ្យប៉ុនប្រសប់ ឬ គ្រូមើលជម្ងឺដែល
ឈ្មោះសាងវែ ស្មាត់ជំនាញ ប៉ុនប្រសប់ក្នុងពេទ្យ ។ ពា.
សល្យពេទ្យទន្ធកម្ម (Chirurgien dentiste) = គ្រូពេទ្យដែលប៉ុន
ប្រសប់ខាងកិច្ចថែរក្សាធ្មេញ ។

សល្យសាស្ត្រ (Chirurgie n.f.) (អ.ថ. សំល - ល្យ : -
សាស) ន. (សំ. សល្យភាស្ត្រ ; ម. សល្យសត្ថ) គម្ពីរ
ឬ វិជ្ជា ប្រាប់ខាងការប៉ុនប្រសប់ ។

អធិ. សល្យសាស្ត្រនេះ < សល្យ « ដែលធ្លាតវែវ . . . »
+ សាស្ត្រ « គម្ពីរ , ក្បួន , គម្រោ , វិជ្ជា . . . » បានដល់គម្ពីរ
ឬ ក្បួន , គម្រោ , វិជ្ជា សម្រាប់រៀនសូត្រឲ្យចេះដឹងស្មាត់

ជំនាញវេទនា បុរិសប្រសព្វ ។

សលាក (Etiquette n.f.) (អ. ថ. ស: -លា" -

ក: ឬ ស: -លា"ក) ន. (សំ. ឥលាកា; ម. សលាកា)

ស្វាក , សន្និកស្វាក ឬ សន្និកឆ្នោត ។

អធិ. សលាកនេះ បានដល់សន្និកស្វាកដែលគេសរសេរ

សម្រាប់ចាប់ ឬ សន្និកឆ្នោត ។

សលាកប័ត្រចល័ត (Fiche mobile) (អ. ថ.

ស: -លា" - ក: -ប័ត - ច: -ល័ត) ន. (សំ. ម. ក្វ.)

សន្និកស្វាកដែលកម្រើក ឬ ការញាប់ញ័រនៃសន្និកឆ្នោត ។

អធិ. សលាកប័ត្រចល័តនេះ < សលាក “ ស្វាក ,

ឆ្នោត ” + ប័ត្រ “ សន្និក , ក្រដាស , សំបុត្រ ” +

ចលត “ ញាប់ញ័រ , កម្រើក , រំភើប , រំជួល , បះបោរ ”

បានដល់សន្និកស្វាក ឬ ក្រដាសឆ្នោតរបស់ក្រុមអ្នកជ្រុលជ្រើម

ឬ អ្នកបះបោរ ពុំនោះបានដល់ការកម្រើករញាយនៃសន្និកស្វាក។

សវនាការ (Audience n. f.) (អ. ថ. សៈ - វៈ - នា -

កា) ន. (ម. ; សំ. គ្រវណាការ) អាការស្តាប់, អាការឮ ។

អធិ. សវនាការនេះ ៥ សវន « កិរិយាស្តាប់, ឮ » +

អាការ « គ្រឿងសំគាល់, លក្ខណៈជាគ្រឿងសង្កេត ,

រូបរាង, កិច្ចការ, វិធី, លំនាំ, បូកពារ, កិរិយា, សភាព. . . »

បានដល់អាការនៃកិរិយាស្តាប់ ឬ អាការនៃកិរិយាឮសូរសំឡេង

សំដី ភាសា ទ្រព្យ. ព្រះរាជាទ្រង់ធ្វើសវនាការពាក្យរបស់

មហាជនទូទៅ ។

ស្វ័យគម (Robot n. m.) (អ. ថ. ស្វ័ - គម) ន.

(សំ. ស្វយគម ; ម. សយគម) ដំណើរទៅដោយខ្លួនឯង ។

អធិ. ស្វ័យគមនេះ < ស្វយ « ខ្លួន, ខ្លួនឯង » + គម

ទៅ, ដល់ » បានដល់ការទៅដោយខ្លួនឯង ឬ ដំណើរដល់

ដោយខ្លួនឯង ។

ស្វ័យវិ (Autonome adj.) (អ. ថ. ស្វៈ - យ័ត) គុ.

(សំ. សូយត) ដែលកើតខ្លួនឯង, ដែលធ្វើអ្វីបានខ្លួនឯង ។

អធិ. សូយតនេះ បានដល់ការប្រើជា គុ. ថា :

ដែលកើតខ្លួនឯង , ដែលសម្រេចកិច្ចការអ្វីដោយខ្លួនឯង ,

ដែលប្រព្រឹត្តទៅបានខ្លួនឯង ។

ស្វ័យត្រាណ (Auto-défense) (ម. ថ. វិស្វត្រាណ)

ន. សំ. សូយត្រាណ; ម. សយតាណ) ការគ្រប់គ្រងខ្លួនឯង

ការពឹងពាក់អាស្រ័យដោយខ្លួនឯង ។

អធិ. ស្វ័យត្រាណនេះ < សូយ “ខ្លួន, ខ្លួនឯង” +

ត្រាណ “ការគ្រប់គ្រង, រក្សា, ទីពឹង, ទីពឹង” បានដល់

ការពឹងពាក់អាស្រ័យដោយខ្លួនឯង ឬ សំដៅយកកងរក្សាខ្មែរ

មួយក្រុមដោយខ្សែកដែលមានយាមល្បាតតាមបំប (ឬកកូស=

(Blockhaus) ឬ ស្ថានីយ៍ផ្លូវគមនាគមន៍ ។

ស្វ័យប្រវត្តិ (Automatique adj.) (អ. ថ. វិស្វ- ប្រ-

វត្ត) គុ. (សំ. សូយប្រវត្តិ; ម. សយបវត្ត) ដែលប្រព្រឹត្ត

ទៅដោយខ្លួនឯង, ដែលធ្វើដោយខ្លួនឯង ។

អធិ. ស្វ័យប្រវត្តនេះ < ស្វ័យ “ខ្លួន, ខ្លួនឯង” + ប្រវត្ត “ដែលប្រព្រឹត្តទៅ, ដែលធ្វើតាម, ដែលប្រព្រឹត្តរឿង មក ” បានផលគ្រឿងប្រដាប់ដែលប្រព្រឹត្តទៅបានដោយ ខ្លួនឯង ហាក់ដូចជាសំដែងមានផលវិញ្ញាណ ។ ដោយ ស្វ័យប្រវត្ត (Automatiquement adv.)

ស្វ័យភាព (Autonomie n. f.) (អ. ថ. ស្វ. - ភាប)

ន. (សំ. ស្វ័យការ; ម. ស្វ័យការ.) ភាពនៃខ្លួនឯង, ភាពនៃកិច្ច ការដែលកើតដោយខ្លួនឯង ។

អធិ. ស្វ័យភាពនេះ < ស្វ័យ “ខ្លួន, ខ្លួនឯង” + ភាព “ការ, ; បែបបទ, លំនាំ, បូកពា... ” បានផល ភាពនៃកិច្ចការផ្សេងៗ ដែលសម្រេចដោយខ្លួនឯង ឬ ភាពនៃ គ្រឿងប្រដាប់ផ្សេងៗ ដែលប្រព្រឹត្តទៅបានដោយខ្លួនឯង ។ ព. ស្វ័យភាពហិរញ្ញវត្ថុ (Autonomie financière) ។ ល ។

សហករណ៍ (Coopérative) (អ. ថ. ស. - ហ: - ក)

ន. (សំ. ម. - ករណ) ការងារដែលរួមគ្នាធ្វើ, ដំណើររួមគ្នាធ្វើការ, អំពើដែលធ្វើជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហករណ៍នេះ < សហ « មួយអង្វើ, ព្រមទាំង, ជាមួយគ្នា, ដំណាលគ្នា » + ករណ « កិរិយាធ្វើ, ដំណើរធ្វើ » បានដល់កិរិយាធ្វើជាមួយគ្នា ឬ ដំណើររួមគ្នាធ្វើការខាងឧស្សាហកម្ម ឬ ពាណិជ្ជកម្ម ទទា. សហករណ៍នៃគ្រឿងទប់កោគបរកោគ (Coopérative de consommation) ។ ល ។ យ. គ. ប. ។

សហការ (Collaboration n.f.) (អ. ថ. ស. -

ហ: - កា) ន. (សំ. ម.) ការធ្វើជាមួយគ្នា, ការរួមគ្នាធ្វើជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហការនេះ < សហ « មួយអង្វើ... » + ការ « ធ្វើ, ការប្រើគេឲ្យធ្វើ » បានដល់ការធ្វើជាមួយគ្នា ឬ

ការដែលប្រមូលធ្វើជាមួយគ្នា ។

សហការី (Collaborateur) (អ.ថ.ស: -

ហ: - កា-រី) ន. (ស. ម.) អ្នកធ្វើការជាមួយគ្នា , អ្នក

ញ៉ាំងការងារឲ្យកើតជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហការីនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + ការ

« ជនអ្នកធ្វើ » បានដល់ជនអ្នកធ្វើការជាមួយគ្នា ឬ ជនអ្នក

រួបរួមប្រមូលគ្នាធ្វើការអ្វីមួយ ។

សហក្រឹម (Service commun) (អ. ថ. ស: -

ហ: - ក្រឹ) ន. (ស. សហក្រឹម ; ម. សហកម) ពួក

ដែលរួមគ្នា , បក្សពួកជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហក្រឹមនេះ < សហ « មួយ

អង្វើ » + ក្រឹម « លំដាប់ , ពួក , បន , គណៈ , ហ្វ្រង »

បានដល់ពួកដែលរួបរួមជាមួយគ្នា ឬ បនដែលរួបរួមការងារជា

មួយគ្នា ។

សហគតិ (Communautaire adj.) (អ. ថ. ស: -

ហ: - គតិ) គ. (ម.) ដែលទៅជាមួយ , ដែលដល់

ព្រមគ្នា ។

អធិ. សហគតិនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + គតិ «

ទៅ , ដល់ » បានដល់ដំណើរដែលទៅព្រមគ្នា ឬ ដែលដល់

ដំណាលគ្នា ។

សហគមន៍ (Communauté n.f.) (អ. ថ. ស: -

ហ: - គំ) ន. (ម. - គមន) ការទៅជាមួយគ្នា , ដំណើរ

ទៅព្រមគ្នា ។

អធិ. សហគមន៍នេះ < សហ « មួយអង្វើ... » + គមន

ភរិយាទៅ , ដល់ » បានដល់ដំណើរទៅព្រមគ្នា ឬ ការដល់

ដំណាលគ្នា (សំដៅយកដំនុស្សក៏បាន) ។

សហគ្រិស (Entreprise n.f.) (អ. ថ. ស: -

ហ: -) ន. (សំ. ; ម. សហគាហ) ការចាប់យកព្រមគ្នា ,

ដំណើរការនៃយកដំណាលគ្នា , ការងាររបស់សហគ្រិន ,
ការណ៍យកចូលសហគ្រិនត្រូវប្រកបធ្វើ ។

អធិ. សហគ្រាសនេះ < សហ «មួយអង្វើ» + គ្រាស
«កិរិយាចាប់», ការចាប់យក, បានដល់ការចាប់យកព្រមគ្នា ឬ
ដំណើរការនៃយកជាមួយគ្នា គឺសំដៅយកកិច្ចានុកិច្ចារបស់សហ
គ្រិនត្រូវប្រកបធ្វើ ។

សហគ្រិន (Entrepreneur n.m.) (អ. ថ. ស:-ហ:-)

ន. (សំ.) អ្នកទទួលការ, អ្នកទទួលមេ"ការ ។

អធិ. សហគ្រិននេះ បានដល់អ្នកទទួលមេ"ការ ឬ
អ្នកឈរឈ្មោះទទួលមេ"ការគ្រប់យ៉ាង ។

សហជីព (Syndicat n.m.) (អ. ថ. ស:-ហ:- ជីប) ន.

(សំ. ម.-ជីវ) ជីវិតរួមគ្នា, ការរស់នៅរួមគ្នា, ការចំពោះជីវិត
ជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហជីពនេះ < សហ «មួយអង្វើ», + ជីព

ជីវិត, ការរស់នៅ, ការចំពោះជីវិត,, បានដល់ការចំពោះ

ជីវិតជាមួយគ្នា ឬ ជីវិតដែលរស់នៅជាមួយគ្នា ។

សហជីវិត (Compagnon) (អ. ថ. ស:-ហ:-) ន.

(សំ. ម.,) អ្នកដែលរស់នៅជាមួយគ្នា, អ្នកដែលមានជីវិត
រស់នៅរួមគ្នា ។

អធិ. សហជីវិតនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + ជីវិត

« អ្នកដែលមានជីវិត , អ្នកដែលរស់នៅ » បានដល់មនុស្ស

ដែលមានជីវិតរស់នៅដោយការរួមគ្នា ឬ អ្នកដែលមានការ

ចំពោះជីវិតរួមជាមួយគ្នា ។

សហជីវិត (Compagne) (អ.ថ.ស:-ហ:-) ន.

(សំ. ម.) ស្ត្រីដែលរស់នៅជាមួយគ្នា ឬ ដែលមានការ

ចំពោះជីវិតជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហជីវិតនេះ < សហ « មួយអង្វើ » +

ជីវិត « អ្នកដែលមានជីវិត , អ្នកដែលរស់នៅ » បានដល់

ស្រ្តីដែលមានជីវិតរស់នៅជាមួយគ្នា ឬ ដែលមានការចិញ្ចឹម
ជីវិតរួមគ្នា ។

សហធម្មិក (Clergé) (អ.ថ. ស: - ហ: -

ធម៌-មិក) ន. (ស. ម.) អ្នកប្រព្រឹត្តធម៌ត្រូវគ្នា , អ្នក
ប្រព្រឹត្តធម៌ដ៏ច្រើន ។

អធិ. សហធម្មិកនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + ធម្មិក

« អ្នកប្រព្រឹត្តធម៌ , អ្នកប្រកបដោយធម៌ » បានដល់អ្នក

ប្រព្រឹត្តធម៌ត្រូវគ្នា ឬ បញ្ចជិតដែលជាអ្នកប្រព្រឹត្តធម៌ត្រូវគ្នា ,

ប្រព្រឹត្តវិន័យត្រូវគ្នា (ព. ពុ.) : ភិក្ខុ , ភិក្ខុនី , សាមណេរ ,

សាមណេរី , សិក្ខុមាណា ទាំង ៩ ពួកនេះ ហៅថា

សហធម្មិក ។

សហប្រតិបត្តិការ (Coopération n.f.) (អ. ថ.

ស: - ហ: - ប្រ: - តិ - ប័ត - កា) ន. (ស. ; ម. សហ

បដិបត្តិការ) ការប្រតិបត្តិជាមួយគ្នា , ប្រតិបត្តិការរួមគ្នា , ប្រព្រឹត្ត

ការមត៌ា ។

អធិ. សហប្រតិបត្តិការនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + ប្រតិបត្តិ « ប្រព្រឹត្ត , កាន់ , ធ្វើតាម » + ការ « ធ្វើ » បាន ដល់ប្រតិបត្តិការមជាមយត៌ា ឬ ការប្រព្រឹត្តធ្វើមជាមយត៌ា ។

សហព័ទ្ធ (Conjoint n.m.) (អ. ថ. សៈ - ហៈ -

ព័ត៌) ន. (ម. - ពទ្ធ) ការចង់បាច់គ្នា , ការបរមគត៌ាច់គ្នា។

អធិ. សហព័ទ្ធនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + ពទ្ធ , « ការចង់ , ការជាប់ , ការជាប់ជំពាក់ » បានដល់ការជាប់ពាក់ ទង់ជាមយត៌ា ឬ ការបរមគត៌និកជាមយត៌ារវាងស្វាមីឬ ភរិយា ។

សហព័ន្ធ (Fédération n.f.) (អ. ថ. សៈ -

ហៈ - ពាន់) ន. (សំ. ម. - ពន្ធ) ការចង់រមត៌ា , ការចង់ ភាបជាមយត៌ា ។

អធិ. សហព័ន្ធនេះ < សហ « មួយអង្វើ... » + ពទ្ធ « ចំណង , ការចង់ , ការចង់ពាក់គ្នា , ការជាប់ជំពាក់ » បាន

ដល់ការចង់បាន ឬ ការចង់ភ្ជាប់ទាក់ទងជាមួយគ្នា ។

សហភាព (Consoeur) (អ. ថ. ស: - ហ: -

គ: -) ន. (ម. ; ស. សហភាព) បង - ប្អូនស្រីដែលរួម

ជាមួយគ្នា , បងប្អូនស្រីដែលកើតជាមួយគ្នា ។

អធ. សហភាពនេះ < សហ « មួយអង្វើ... » + ភាព »

បង - ប្អូនស្រី » បានដល់បង - ប្អូនស្រីដែលកើតអំពីផ្ទៃមាតា

ជាមួយគ្នា គឺបង - ប្អូនស្រីដែលរួមទុកជាមួយគ្នា (ពាក្យនេះ

ច្រើនប្រើជាពាក្យសំព័ន្ធ) ។ យ. គ. ប. ។

សហភាព (Union n.f.) (អ. ថ. ស: - ហ: -

ភាប) ន. (ស. ម. - ការ) ភាពនៃការរួមគ្នា , ភាពនៃ

ការរួមជាមួយគ្នា ។

អធ. សហភាពនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + ភាព

« ការ : , បែបបទ , លំនាំ , បូកពា... »

បានដល់ភាពនៃស្រុកទេសដែលរួមជាមួយគ្នា គឺស្រុកទេស

ដែលជាប់ទាក់ទងកិច្ចការជាមួយគ្នា ទទា. សហភាពបារាំង
 (Union Française) ។ សហភាពគយ (Union
 douanière) ។ ល។ យ. គ. ប. ។

សហភោជនជួន (Mess n.m) (អ. ថ. ហា -

ភោ - ជៈ - ន៍ - ហ៊ាន) ន. (ម.) កន្លែងសម្រាប់បរិភោគ
 ភោជនជាមួយគ្នា, ទីសម្រាប់រួមមេភោជនជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហភោជនដ្ឋាននេះ < សហ «មួយអង្វើ» +

ភោជន «វត្ថុសម្រាប់បរិភោគ, អាហារ» + ហ៊ាន «ទី, កន្លែង
 ទីតាំង, ទីដកល» បានដល់កន្លែងបរិភោគអាហាររួមគ្នា ឬ ទី

កន្លែងសម្រាប់ធ្វើអាហារបរិភោគរួមជាមួយគ្នា ទទា. សហ

ភោជនដ្ឋាននាយទាហាន (Mess officiers) ។

សហលក្ខន្តិកៈ (Statut commun) (អ. ថ. សៈ -

ហៈ - ល័ក - ទ័ន - តិ - កៈ) ន. (ម. ស័.) លក្ខន្តិកៈរួមគ្នា,

សេចក្តីកំណត់ដែលជាច្រើនជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហលក្ខន្តិកៈនេះ < សហ « មួយអង្វើ » +
 លក្ខន្តិកៈ « សេចក្តីកំណត់ដែលមានកងទ័របំផុត , សេចក្តី
 កំណត់ជាច្រើន , លក្ខណៈច្បាប់សម្រាប់សមាគម ឬ ក្រុម-
 ហ៊ុន » បានដល់លក្ខន្តិកៈដែលរួមជាមួយគ្នា ឬ លក្ខណៈច្បាប់
 ដែលមាន ១ មាត្រាសម្រាប់សមាគមដែលរួមជាមួយគ្នា ។

សហសេវិក (Collègue) (អ. ថ. សៈ - ហៈ -

សេ-វិក) ន. (សំ. ម.) អ្នកបម្រើជាមួយគ្នា , អ្នករួមការ
 បម្រើជាមួយគ្នា ។

អធិ. សហសេវិកនេះ < សហ « មួយអង្វើ » + សេវិក

អ្នកបម្រើ , អ្នកចាំទទួលការបម្រើ , អ្នកគាល់បម្រើ , បរិវារ »
 បានដល់ពាក្យអ្នកបម្រើជាមួយគ្នា ឬ ជនអ្នករួមការងារចាំទទួល
 ការបម្រើ ។

សហឧត្តិមគតិ (Idéal commun) (អ. ថ. សៈ -

ហៈ - អ៊ុត - ដ៍ - មៈ - តៈ - តិ) ន. (ម.) ទុក្ខមគតិរម្មតា ,

គតិយ៉ាងខ្លាំងខ្លស់ដែលរួមចូលគ្នា ។

អធិ. សហទុត្តមគតិនេះ <សហ មួយអង្វរ> + ទុត្តម ខ្លាំង

ខ្លស់, កន្លង, ល្អ, ប្រសើរ, ថ្លៃថ្នូរ, បរិបូណ៌, សម្បូណ៌

+ គតិ ដំណើរ, លំនាំ, សមសារ ។ បានដល់ទុត្តមគតិ

ដែលរួមជាមួយគ្នា ឬ គតិយ៉ាងខ្លាំងខ្លស់របស់អ្នកដែលរួមគ្នា

ជាមួយគ្នា ។

ស៊ាកិល (Universal adj) (អ. ថ. -កល) គុ.

(សំ. ម. សកល) ដែលទូទៅ, ដែលសាធារណ៍, ទាំងអស់,

ទាំងគ្រប់, ទាំងមូល ។

អធិ. សាកលនេះ សម្រាប់ប្រើជា គុ. ដែលសំដៅសេចក្តី

ថា ដែលសាធារណៈទូទៅ មិនកំណត់ចំពោះមុខមួយ ។ (ចូល

មើលពាក្យសកលផង) ។

ស៊ាជីវិកម្ម (Corporation n.f.) (អ. ថ. សា-ជី-វិ-

កម) ន. (ម.) ការចំណុះជំរុំតម្រូវគ្នា , ដំណើរធ្វើការរបរ
ចំណុះជំរុំតម្រូវគ្នា , ការរស់នៅដោយខ្លួនឯង ។

អធិ. សាជីវកម្មនេះ < សហ > ស “ រម , រមតា ,
ព្រមទាំង , ជាមួយគ្នា , មួយអង្វើ ” + អាជីវកម្ម “ អំពើនៃ
ការរស់នៅ , កិច្ចការដែលគេធ្វើចំណុះជំរុំតម្រូវគ្នា ” “ បានដល់កិច្ច
ការដែលគេធ្វើដើម្បីចំណុះជំរុំតម្រូវគ្នា អាជីវកម្មដែលរួមជាមួយ

គ្នា ឧទា. សាជីវកម្មខ្មែរ (Corporation khmère) ។

សាធារណការ (Travux publics) (អ. ថ. សា-
ធា - រ - ណា : - កា) ន. (ម.) ការងារទូទៅ , ការងារ
ដែលត្រូវធ្វើទូទៅដើម្បីជាប្រយោជន៍ដល់ជនដទៃ ។

អធិ. សាធារណការនេះ < សាធារណ “ ទូទៅ ,
ទាំងអស់ , ទាំងមូល , ទាំងស្រុង ” + ការ “ ធ្វើ ” បាន
ដល់ការងារទូទៅ គឺការងារដែលគេត្រូវធ្វើដើម្បីជាប្រយោជន៍
ដល់ជនទូទៅ មានធ្វើថ្នល់ , សង់ស្ពានជាដើម ។

ស៊ាធារណជន (Puplic n. m.) (អ. ថ. សា -

ធា - រ: - ណ: ជន) ន. (ម.) ជនទូទៅ, ប្រជាជនទូទៅ, ជនសាធារណ៍ ។

អធិ. សាធារណជននេះ < សាធារណ "ទូទៅ" ។

+ ជន "សព្វសត្វដែលកើតក្នុងលោក, មនុស្ស, អ្នកផង" បានដល់ប្រជាជនទូទៅ ឬ ពួកមនុស្សដែលកើតក្នុងលោកទាំងអស់ ។

ស៊ាធារណរដ្ឋ (République n. f.) (អ. ថ. សា -

ធា - រ: - ណ: រត្ត) ន. (ម.) រដ្ឋទូទៅ, ប្រទេសទាំងអស់, ទាំងមូល ។

អធិ. សាធារណរដ្ឋនេះ < សាធារណ "ទូទៅ" + រដ្ឋ

"ដែន, ប្រទេស, អ្នកនៅក្នុងដែន, ពស្ត, ប្រជាជន" បានដល់ដែនឬប្រទេសទាំងមូល ដែលគ្មានព្រះរាជាជាប្រមុខ មានតែពួកប្រជាជនទូទៅ រើសតំណាងមកស្តីទីជាប្រមុខរដ្ឋ ហៅថា

ប្រធានាធិបតី ជាអ្នកត្រួតត្រាកិច្ចការផែនដីក្នុងប្រទេសនីឡង់
 ក្រៅប្រទេស ទ. អា. សាធារណរដ្ឋបារាំង (République
 Française) ។ល។

សាធារណសិក្សា (Instruction publique) (អ. ថ.

សា-ធា-រ:-ណ:-សិក-សា) ន. (សំ. ; ម.-សិក្សា) ការ
 រៀនសូត្រទូទៅ, ការរៀនសូត្រជាសាមញ្ញ ។

អធិ. សាធារណសិក្សានេះ ៤ សាធារណ «ដែលទូទៅ,
 ដែលទុកជាកណ្តាល, ដែលមិនចំពោះតែមួយៗ ...» + សិក្សា
 «ការរៀន ការរៀនទន្ទេញ, ការសូត្ររៀន, ការហ្វឹក, ការ
 ហ្វឹកហាត់, ការប្រុងប្រយ័ត្នរក្សាមារយាទឲ្យល្អ ...» បានដល់
 ការរៀនសូត្រទូទៅមិនចំពោះវិជ្ជា ឬ ចំណេះតែមួយមុខៗ ។

សាធារណសេរីភាព (Liberté publique) (អ.

ថ. សា - ធា - រ:- ណ:- សេ - រី - ភាប) ន. (ម. -
 ភាវ) ភាពនៃអំណាចដែលអាចធ្វើអ្វីបានតាមអំពើចិត្តទូទៅ ,

ភាពនៃសិទ្ធិដែលមានអំណាចទូទៅលើខ្លួន ។

អធិ. សាធារណសេរីភាពនេះ < សាធារណ “ ដែល

ទូទៅ , ដែលប្រើបានទាំងអស់គ្នា , ដែលមិនចំពោះតែមួយ ។ ,

សាមញ្ញ , ដែលរាប់រយរាប់ពាន់ ” + សេរីភាព “ ភាពនៃ

អំណាចលើខ្លួន , ភាពនៃអំណាចដែលអាចធ្វើអ្វីបានតាមចិត្ត ,

ភាពនៃអំណាចពេញទីដែលមានមាត្រាច្បាប់ជាគោល , បានដល់

ភាពនៃអំណាចដែលអាចធ្វើអ្វីផ្សេងៗ បានទូទៅ តាមអំពើចិត្ត

របស់ខ្លួន ឬ សេរីភាពក្នុងកិច្ចការគ្រប់យ៉ាងទូទៅ ។

សាមញ្ញ (Simple adj) (អ. ថ. សា-ម្មញ្ញ) គុ.

(ម. ; សំ. សាមាណ្យ) សាធារណៈ , ដែលជាធម្មតា , ដែល

ជាប្រក្រតី , ដែលស្មើៗ តែគ្នា ។

អធិ. សាមញ្ញនេះ ប្រើជា គុ. តាមភាសាបារាំង ប្រែថា

ដែលជាធម្មតា , ដែលដូចប្រក្រតី , ដែលសាធារណ៍ ទទា.

ពាក្យសាមញ្ញ ពាក្យផ្សេងៗ មនុស្សសាមញ្ញ មនុស្ស

សាធារណៈ, មនុស្សរយ ។ របស់សាមញ្ញ របស់រយ ។

សាមណ្ឌី (Nassal n.f.) (អ. ថ. សា - មន -

តៈ - រាថ) ន. (ម. ព្រះរាជាភូមិប្រទេសជិតខាង, ប្រទេសរាជ
(ស្តេចចំណុះគេ) ។

អធិ. សាមណ្ឌនេះ < សាមន្ត “ ជំរុញ . . . ” + រាជ
“ ស្តេច ” បានដល់ស្តេចដែលនៅភូមិប្រទេសជិតខាង ឬ
ស្តេចដែលជាចំណុះគេ (ប្រទេសរាជ) ។

សាមីជនខណ្ឌប័ណ្ណ (Titulaire du livret à cou-

pons) (អ. ថ. សា - មី - ជន - ខន - ឌៈ - ប័ន) ន. (ម. -
បណ្ណ) ប័ណ្ណដែលមានកម្រិតរបស់ជនជាម្ចាស់, សំបុត្រ
ឬ លិខិតដែលមានកំណត់របស់ជនសាមីរូប ។

អធិ. សាមីជនខណ្ឌប័ណ្ណនេះ < សាមី “ ម្ចាស់ . . . ” + ជន
“ សព្វសត្វដែលកើតក្នុងលោក, មនុស្ស, អ្នកដទៃ ” + ខណ្ឌ
“ កម្រិត, កំណត់, បែក, សង្កាត់ ” + បណ្ណ “ សន្លឹក ,

ក្រដាស, សំបុត្រ, លិខិត ។ បានដល់ខណ្ឌបណ្ណដនជាម្ចាស់

ខ្លួន គឺសំបុត្រកម្រិតថ្នាក់របស់ដនជាសាមីខ្លួន ។

ស្វាមីភរិយា (Epoux n.m.pl.) អ. ថ. ស្វា - មី -

កៈ - រិ - យា) ន. (សំ. ស្វាមីនិភាយា ; ម. សាមីភរិយា)

ប្តីប្រពន្ធ , ប្តីនិងប្រពន្ធ ។

អធិ. ស្វាមីភរិយានេះ < ស្វាមី « ម្ចាស់ , ប្តី » +

ភរិយា « ស្ត្រីដែលស្វាមីត្រូវចិញ្ចឹម , ប្រពន្ធ » បានដល់ស្ត្រី

ដែលស្វាមីត្រូវចិញ្ចឹម គឺប្តីនិងប្រពន្ធ ។

ស៊ាវ (Lettre n.f. ou Message n.m.) (អ. ថ.

សា) ន. (សំ. ម.) សំបុត្រ , លិខិត ឬ សេចក្តីសំខាន់ ។

អធិ. សារនេះ ប្រែថា « ខ្លឹម , សេចក្តីខាងខ្លួន , មាំមួន ,

រឹងប៉ឹង , ការសំខាន់ , របស់សំខាន់ , គោល , គោលចារឹក ,

ឡោកហ៍ន , កម្លាំង , អំណាច , សេចក្តីអង្គអាច , សេចក្តី

ក្លាហាន , សំណាង , បុណ្យភ័ក្ត្រ , តម្លៃ , ទ្រព្យ , សម្បត្តិ ,

របស់សុទ្ធ , សេចក្តីពិត , ប្រយោជន៍ , ផលប្រយោជន៍ ,

ធាតុសុទ្ធផ្លូវ ធាតុផ្សំណាមួយ , ពាក្យសង្ខេប , ពាក្យបំប្រួញ... ។

សារ ក្នុងនេះ ប្រែថា “ Lettre ” ឧទា. សារអនុលោម (Lettre

d'agrément) = សារដែលប្រមុខរដ្ឋ ធ្វើយថាយល់ព្រមឲ្យតាំង

ទូតបរទេស ។ សារតាំង (Lettre de créance) = សារ

ដែលប្រមុខរដ្ឋចេញឲ្យទូតកាន់ទៅ ប្រគល់ចំពោះប្រមុខរដ្ឋ

បរទេស ។ សារឧកាសទាន (Lettre d'exéquature) =

សារដែលប្រមុខរដ្ឋ បើកឧកាសឲ្យក្នុងស៊ីលបរទេសបំពេញមុខ

ការនានា ។ សារ ដែលប្រែថា “ Message ” ឧទា.

ព្រះរាជសារ (Message Royal) = លិខិតព្រះរាជា ឬ ចុក

ហាយ ។ ល ។

ហ្សាវិកាវី (Notaire n.m.) (អ. ថ. សា - រ : -

កា - រី , ឬ សា - កា - រី) ន. (ម.) អ្នកធ្វើសារ ,

អ្នកធ្វើគ្រឿងចំណាំ ។

អធិ. សារកាវនេះ < សារ « សំបុត្រ , គោលចារឹក , ឡាក់ខាន , អំណាច , តម្លៃ , ផលប្រយោជន៍ , ... » + កាវ « អ្នកធ្វើ , ជនអ្នកធ្វើ » បានដល់ជនអ្នកធ្វើសារ គឺជនអ្នកធ្វើគោលចារឹកជាគ្រឿងចំណាំ ។

សារណា (Mémoire n. f.) (អ. ថ. សា-រ:-)

ន. (ម.) ទំនឹង , ពំនាក់ , ការព្យាបាល , ទីជ្រកអាស្រ័យ ។

អធិ. សារណានេះ បានដល់ការពឹងពាក់អាស្រ័យ ឬ របស់សុទ្ធ សេចក្តីពិតសំខាន់ ជាគ្រឿងពឹងពាក់ ។

សារប្រយោជន៍ (Bien) (អ. ថ. សា-រ:-ប្រយោជ)

ន. (សំ.-ប្រយោជន៍ ; ម. សារប្រយោជន៍) ប្រយោជន៍សំខាន់ , ប្រយោជន៍ប្រសើរ ឬ ថ្លៃថ្នូរ ។

អធិ. សារប្រយោជន៍នេះ < សារ « ដែលរឹងមាំ ,

ខាប់ខ្លួន , មាំមួន , មានតម្លៃ , ថ្លៃថ្នូរ , ប្រសើរ , ខ្ពង់ខ្ពស់ , សំខាន់ , គ្រប់សព្វ... » + ប្រយោជន៍ « ដំណើរ

ដែលគួរប្រកប, អ្វីៗ ដែលគេត្រូវការ... ។ បានដល់
 ប្រយោជន៍ដ៏មានសំខាន់ៗ ឬ របស់អ្វីៗ ដែលគេត្រូវការ ។ ៣.
 សារប្រយោជន៍របស់ប្រជាពលរដ្ឋ (Bien du peuple) ។

សារព័ត៌មាន (journal n. m.) (អ. ថ. សា-ព័-
 ជ-មាន) ន. (សំ. សារព័ត៌មាន; ម. សារវត្តមាន) ដំណឹង
 ដែលប្រព្រឹត្តទៅ, រឿងរ៉ាវកំពុងប្រព្រឹត្តទៅ; ការសេចក្តី ។

អធិ. សារព័ត៌មាននេះ < សារ “សំបុត្រ, ខ្លឹម,
 សេចក្តីសំខាន់, រឿងរ៉ាវ...” + ព័ត៌មាន “ដំណឹងកំពុង
 ប្រព្រឹត្តទៅ, ដំណឹងកំពុងមានចំពោះមុខ” ។ បានដល់ការសេចក្តី
 ដែលផ្សាយដំណឹងផ្សេងៗ ក្នុងប្រទេសនីមួយៗ ។ ៣. សារ-
 ព័ត៌មានកម្ពុជា (journal du Cambodge) ។ ល ។

សារព័ត៌មាន (Fiscalité n. f.) (អ. ថ. សា-វ-
 ព័-ពន្ធ) ន. (សំ. ម. ភូ.) ពន្ធគ្រប់យ៉ាង, អាគារទូទៅ ។

អធិ. សារព័ត៌មាននេះ < សំស្ក្រឹតថា សវិ, បុ. ពហុ.

សរើ, វ > ត = សរើ; ម. សត្វ, ប្ត. តហ្ម, សរើ > សារ-
 តើ “ ទាំងពួង, ទាំងអស់, ទាំងមូល, ទាំងស្រុង,
 ទាំងគ្រប់, គ្រប់, គ្រប់សត្វ, សត្វគ្រប់, គ្រប់យ៉ាង,
 ទូទៅ, រាល់” + ពន្ធន “ សួយ, អាករ ដែល
 ប្រជាជនត្រូវបង់តាមកំណត់” បានដល់ពន្ធដែលគេត្រូវបង់គ្រប់
 មុខ ឬ អាករដែលប្រជាជនត្រូវបង់ជូនរដ្ឋាភិបាលទូទៅ ។

សាវ័ច្ឆេទេនសាស្ត្រ (Anatomie n.f.) (អ. ថ.

សា-វ-ច្ឆ- វេ-ទេ-នៈ -សាស) ន. (សំ-គាស្ត្រ; ម.

សាវ័ច្ឆេទេនសត្វ) ក្បួន ឬ វិជ្ជា ខាងការវះកាត់សរីរៈរាងកាយ

អធិ. សាវ័ច្ឆេទេនសាស្ត្រនេះ < សាវ័ច្ឆេទេន “ការកាត់

សរីរៈ, ការកាត់ផ្តាច់រាងកាយ” + សាស្ត្រ “ គម្ពីរ, ក្បួនឬ

តម្រា, វិជ្ជា . . . ” បានដល់គម្ពីរ, ក្បួន តម្រា, វិជ្ជា សម្រាប់

កាត់វះសរីរៈមនុស្សសត្វ ឬ សម្រាប់រៀនកាត់សរីរៈរូបរាងកាយ

របស់មនុស្សសត្វ ។

សារលិខិត (Acte n.f.) (អ. ថ. សា - វៈ - ឬសា -

លី -) ន. (ម.) សំបុត្រដ៏សំខាន់, សំបុត្រដែលមានគោល។

អធិ. សារលិខិតនេះ < សារ ដែលរឹងប៉ឹង, ខាប់ខ្លួន,

មាំមួន, ប្រសើរ, ខ្ពង់ខ្ពស់, ថ្លៃថ្នូរ, មានតម្លៃ, មាន

ផលប្រយោជន៍... ” + លិខិត សំបុត្រ, ពាក្យ,

សេចក្តីសរសើរ... ” បានដល់លិខិតដែលមានសារៈ គឺ

សំបុត្រដែលមានទ្បាក់ទ្បាញគោលចារឹកដ៏ខាប់ខ្លួន ទូទា. សារ -

លិខិតព្យាបាលកាត (Acte du tutelle) ។ សារលិខិតពេញ

ច្បាប់ (Acte légalisé) សារលិខិតលក់ (Acte de vente)

សារវិនិច្ឆ័យ (Essentiel adj.) (អ. ថ. សា - វៈ -

វិនិ) គុ. (ម. សារវិនិច្ឆ័យ) ដែលមានខ្លឹម, ដែលមានប្រយោជន៍,

ដែលថ្លៃថ្នូរ ។

អធិ. សារវិនិច្ឆ័យនេះ សម្រាប់ប្រើជា គុ. ថា: ដែល

មាំមួន, ដែលប្រសើរ, ខ្ពង់ខ្ពស់... , ច្រើនជា សារវិនិច្ឆ័យ ។

ស៊ារប៊ូវ៉ា (Circulaire) (អ . ថ . សា - វ : - ច) ន . (ម .)

ការប្រតិបត្តិទៅនៃរឿងរ៉ាវ ; សំបុត្រប្រាប់ដំណឹង ។

អធិ . សារចរនេះ < សារ « សំបុត្រ , លិខិត , រឿងរ៉ាវ ,

ដំណឹង ... » + ចរ « ការប្រតិបត្តិទៅ , ដំណើរត្រាច់ទៅ »

បានដល់សំបុត្រមួយបែបដែលរាជរដ្ឋាភិបាលប្រាប់ដំណឹង

ទៅដល់ជនគ្រប់រូបក្នុងព្រះរាជអាណាចក្រឲ្យដឹងអំពីរឿងរ៉ាវអ្វី

មួយដែលកើតឡើង ។ (ម . ព . ចក្ខុវិស័យកាត់ទី ១ ផង) ។

សាល (Salle) ន . (ពាក្យប្រើក្លាយមកពី ម . សាលា ;

ស . គាលា) សាលា , រោង , ផ្ទះ , មន្ទីរ ។

អធិ . សាលនេះ បានដល់ ពាក្យខ្មែរសម័យពី

ដើមហៅចំពោះតែ « សាលាដំនុក្តិ » ។ សម័យសព្វថ្ងៃនេះហៅ

ពាក្យនេះបានច្រើនបែប ដូចជា សាលផែនទី (Salle des

Cartes) ។ សាលរង់ចាំ (Salle d'attente) សាល

ទណ្ឌកម្ម (Salle de concierge) ។ សាលសន្តិសីទ

(Salle des conférences) ។ សាលាសាស្ត្រាចារ្យ (Salle des professeurs) ។ល។

សាលាតន្ត្រី (Music-hall n.m.) (អ. ថ. សា-លៈ-តន្ត្រី ឬ-ដន្ត-ត្រី) ន. (សំ. គាលាតន្ត្រីន៍; ម.សាលាតន្ត្រី) រោងភ្លេង; រោងល្ខោន ។

អធិ. សាលតន្ត្រីនេះ < សាល « សាលា » + តន្ត្រី « ភ្លេង » មានខ្សែ, គ្រឿងភ្លេងខ្សែ, គ្រឿងភ្លេងដេញដំផុំកូត » បានដល់រោងភ្លេងខ្សែ ឬ រោងល្ខោន ។

សាលយុទ្ធតុលាការ (Cour martial) (អ.ថ. សា-លៈ-យុត-តុ-លា-) ន. (ម.) សាលាតុលាការអាជ្ញាសឹក, សាលាជំនុំជំរះក្តីខាងសង្គ្រាម ឬ ខាងចម្បាំង ។

អធិ. សាលយុទ្ធតុលាការនេះ < សាល « សាលា » + យុទ្ធ « ចម្បាំង », សង្គ្រាម, សឹក » + តុលាការ « ការច្នៃ », ការស្នង់ មិនឲ្យមានល្បឿង , ក្រសួងជំនុំជំរះក្តី » បានដល់

សាលាតុលាការខាងអាជ្ញាសិក្សា ឬ សាលាជំនុំជំរះក្តីខាងសង្គ្រាម ។

សាលាតុលាការ (Cour de justice) (អ.ថ.សា-
លា-តុ-លា-) ន. (ម.) សាលាជំនុំជំរះក្តី, សាលាយុត្តិធម៌ ។

អធិ: សាលាតុលាការនេះ <សាលា « រោង » + តុលា
ការ « ការថ្លឹង , ការស្ទង់ មិនឲ្យមានល្បឿន , ក្រសួងជំនុំជំរះ
ក្តី , បានដល់សាលាជំនុំជំរះក្តី ឬ មន្ទីរសម្រាប់វិនិច្ឆ័យកាត់ក្តី
ដោយយុត្តិធម៌ ។ ១៣. សាលាតុលាការជាន់ខ្ពស់ (Haute
Cour de justice) ។ល។

សាលាលោក (Lahaye) (អ.ថ. សា-លា-) ន.(ម.;
ស. គាលាលោក) សាលាសម្រាប់លោក , មន្ទីរជំនុំជំរះក្តីកង
សាកលលោក ។

អធិ: សាលាលោកនេះ <សាលា « រោង » + លោក
«សភាវៈដែលវិនាសទៅដោយភ្លៀងទឹកជ្រកជាក់ . . . » បានដល់
សាលាសម្រាប់ជំនុំកងសាកលលោក ឬ មន្ទីរសម្រាប់ពិភាក្សា

វិនិច្ឆ័យការរេបស៊ីតតិណោក ។ ពាក្យនេះប្រើក្លាយជា សាល
 លោក ; សម័យបុរាណប្រើនិហោ សានលោក ឬ សាលា
 សានលោក ។

សាលាសិក្សា (Ecole) (អ. ថ សា - លា -

សិក - សា) ន. (សំ. គាលាសិក្សា ; ម. សាលាសិក្ខា)

សាលា រៀន , សាលាសម្រាប់ហ្វឹកហាត់ចំណេះវិជ្ជា ។

អធិ. សាលាសិក្សានេះ < សាលា « រោង » + សិក្សា

« រៀនសូត្រ , ហ្វឹកហាត់ ... » បានដល់សាលាសម្រាប់សិក្សា

ចំណេះវិជ្ជាផ្សេងៗ ដូចជា: សាលាសិក្សាបែបថ្មី (Ecole Ré-

novée) ។ សាលាសិក្សាមន្ត្រីសុខាភិបាល (Ecole des of-

ficiers de Santé) ។ សាលាសិក្សាគូមន្ត្រីវិជ្ជាពេទ្យ (Ecole

Royale de Médecine) ។ សាលាសិក្សានាយទាហាន

(Ecole des officiers) សាលាសិក្សាអនុវត្តន៍ (Ecole

d'Application) ។ សាលាសិក្សាវិជ្ជាជីវៈ (Ecole profes-

sionelle) សាលាសិក្សាជាតិគ្រូវិជ្ជាភារី (Ecole national

d'institutrices) ។ សាលាសិក្សាពិសេសសាធារណការ

(Ecole spéciale des Travaux publics) ។ សាលាសិក្សា

ជាតិវិជ្ជាជីវៈ (Ecole nationale professionnelle) ។ សាលា

សិក្សាជាតិដេរស្បែកដើង (Ecole des maitres chaussures

et bottiers) ។ សាលាសិក្សាគ្រូវិជ្ជាជាតិខាងការហាត់រៀន

(Ecole normale nationale d'apprentissage) ។ សាលា

សិក្សាជាតិបសុពេទ្យ (Ecole nationale vétérinaire)

សាលាសិក្សាទន្ធពេទ្យ (Ecole dentaire) ។ សាលាសិក្សាអគ្គិ

សន្និធិគ្រឿងបក្រុទស្សាហកម្ម (Ecole d'électricité et de

mécanique industrielle) ។ ល។

សិស្សិក ឬ សិស្សិក (Disciple) (អ.ថ. សា - វៈ -

កៈ ឬ សា - វៈ ក) ន. (ម.សាវៈក; ស. (គ្រាវៈក) អកស្តាប,

អកស្តាបនុវៈក, សិស្ស ។

អធិ. សាវ័ក ឬ សាវ័ក នេះ បានដល់បុគ្គលអ្នកស្តាប់
 ទូរ័ទ ឬ អ្នកកាន់ក្រឹត្យវិន័យរបស់គ្រូអាចារ្យ (ប្រើជាស្រាវ័ក
 ឬ ស្រាវ័ក ក៏បាន ; បើស្រ្តីជា សាវ័កា ឬ ស្រាវ័កា) ទតា.
 សាវ័កព្រះសម្មទេ, សាវ័កនិគ្រន្ធ ។

សាស្ត្រាចារ្យ (Professeur n. m.) (អ. ថ. សាស-
 ត្រា - ចា) ន. (សំ. គាស្ត្រាចារ្យ ; ម. សត្តាចារ្យ)
 អាចារ្យបង្រៀនសាស្ត្រ, គ្រូបង្រៀនវិជ្ជា ។

អធិ. សាស្ត្រាចារ្យនេះ < សាស្ត្រ « គម្ពីរ, ក្បួន, តម្រា,
 វិជ្ជា... » អាចារ្យ « អ្នកប្រដៅ ឬ អ្នកហាត់មារយាទ,
 អ្នកប្រព្រឹត្តល, អ្នកកាន់ត្រឹមត្រូវ, អ្នកត្រឹមត្រូវ, អ្នកដែលសិស្ស
 ត្រូវគោរព អ្នកធ្វើប្រយោជន៍ដល់សិស្ស, អ្នកបង្រៀនចំណេះ
 គេ, គ្រូ, គ្រូបង្រៀន » បានដល់គ្រូបង្រៀនចំណេះវិជ្ជា ឬ
 គ្រូបង្ហាត់ក្បួន, តម្រា, គម្ពីរផ្សេងៗ ទតា. សាស្ត្រាចារ្យ
 ជាប់កិច្ចសន្យា (Professeur contractuel)។

ស្នាប័ន្ត (Constructoin n.f.)ន. (សំ. ស្នាបន, ម.

បាបន) ការតាំងទុក ឬ ការដកល់ទុក ។

អធិ. ស្នាបននេះ សំដៅយកការតាំងទុកឬដកល់

នូវវត្ថុអ្វីមួយមិនឲ្យសាបសូន្យ ។

ស្នានទ័ព (Base militaire)ន. (សំ. ស្នានទ្រព្យ; ម.

ហានទ្រព្យ) ក្បួនរេហ៍ពល, កន្លែងកងទ័ព ។

អធិ. ស្នានទ័ពនេះ < ស្នាន «ទ័ពកន្លែង» + ទ័ពរេហ៍ពល,

ទាហាន, កងសេនា» បានដល់កន្លែងសម្រាប់សេនាទាហាន

តែខ្លះច្រើនប្រើសំដៅសេចក្តីថាក្រុមរេហ៍ពល, ផ្នែកកងទាហាន ។

ស្នានភាព (Position n.f. on Situation n.f.)

(ភ. ថ ស្នា - នៈ -) ន. (សំ. ស្នានភាវៈ; ម. ហានភាវៈ)

ភាពនៃទ័, ភាពជាទ័តាំង, ភាពនៃដំណើរជាទ័តាំង ។

អធិ. ស្នានភាពនេះ បើតាមស័ព្ទប្រាកដថា «Position »

ទា. ស្នានភាពប័ត្រវន្ត (Position statique) បើតាមស័ព្ទប្រាកដ

ថា «Situation» នេះ ប្រែថា ស្ថានភាពណាក៏បាន, ដែលប្រែថា
 ស្ថានភាព ទូទៅ. ស្ថានភាពលំទ្រួត (Situation de
 recouvrement) ។ ល។

ស្ថានអធិការបតី (Chancellerie n.f.) (អ.ថ. ស្ថាន-

ធិ-ការ-បតី-) ទើប្តូកនៃធិការបតី គឺជនជាម្ចាស់អ្នក
 ត្រួតត្រា ។

អធិ-ស្ថានអធិការបតីនេះ < ស្ថាន «ទី» កន្លែង,

ទីតាំង ទីដំកល់. . . អធិការ អ្នកត្រួតត្រា, អ្នកគ្រប់គ្រង»
 បតី «ម្ចាស់, នាយ ចៅហ្វាយ» បានដល់ស្ថានរបស់
 អធិការបតី គឺទើប្តូកនៃធិការបតីនាយកជាអ្នកត្រួតត្រា ។

ស្ថានឯកអគ្គរាជទូត (Ambassade)(អ.ថ.ស្ថាន-

កែត-ភាគ-រាជ-ទូត) ន. (សំ.) កន្លែងរបស់អ្នក

ចាម្រើប្រសើរឯករបស់ព្រះរាជា ឬ កន្លែងជាទីតាំងសម្រាប់រាជទូត
 ប្រសើរឯក ។

អធិ. ស្ថានឯកអគ្គរាជទូតនេះ < ស្ថាន “ទី, កន្លែង, ទីតាំង, ទីដកល់ ... ” + ឯក “មួយ, ទីមួយ, ...” + អគ្គ “ប្រសើរ, វិសេស, ធ្មេម, ថ្លៃថ្នា...” + រាជ “ស្តេច” + ទូត “អ្នកដែលគេបញ្ជូន, ដែលគេប្រើទៅ; អ្នកនាំការ, នាំដំណឹងតម្លាងទៅម្ខាង, បានដល់ស្ថានរបស់រាជទូតយ៉ាងវិសេសមួយ ឬ ការិយាល័យរបស់អ្នកនាំការតម្លាងទៅម្ខាងយ៉ាងប្រសើរឯករបស់ព្រះរាជា ។

ស្ថានីយ៍អាកាសយានជាតិ (Aérogare nationale)

(អ. ប. ស្ថា-នី-អា-កា-សៈ-យា-នៈ-ជាតិ) ន. (សំ.)

ចំណតអាកាសយានជាតិ ; កន្លែងសំបុតយន្តហោះជាតិ ។

អធិ. ស្ថានីយ៍អាកាសយានជាតិនេះ < ស្ថានីយ៍ “ទីសម្រាប់សំណាក់, ទីសំបុត, ទីចត, ដំណាក់សម្រាប់ឈប់សម្រាក ... ” + អាកាសយាន “យានដែលសព្វរទៅតាមវាលល្អល្អ, ដំនេះដែលគ្រាប់ទៅតាមផ្លូវអាកាស, យន្តហោះ...”

ជាតិ “កំណើត” ប្រាស្រ័យទេសសម្រាប់សំណាកយន្តហោះ

ជាតិ ឬ ចំណាត់សម្រាប់អាគារសយានជាតិ ។

ស្ថានីយអយស្ថយយាន (Gare des chemins de fer)

(អ. ថ. ស្ថា - នី - អៈ - យស្ថ - យាន) ន. (សំ. ម. ភូ.)

ចំណាត់រថភ្លើង, កន្លែងសំបុតរទេសភ្លើង, ដំណាក់រទេសភ្លើង។

អធិ. ស្ថានីយអយស្ថយយាននេះ < ស្ថានីយ “ទេសសម្រាប់

សំណាក, ទេសបិត, ទេសបិត, ដំណាក់សម្រាប់ឈប់សម្រាក...”

+ អយស្ថយ “ដែលធ្វើដោយដៃក, ដែលយកដៃកធ្វើ,

ដែលជាដៃក” + យាន “គ្រឿងដឹកនាំ, គ្រឿងនាំបន្ទុកទៅមក,

គ្រឿងសម្រាប់ជិះ, ជំនិះ” ប្រាស្រ័យដំណាក់រទេសភ្លើង ឬ

ចំណាត់សម្រាប់រថភ្លើងឈប់សម្រាក ។

ស្ថាបត្យកម្ម (Architecture n. f.) (អ. ថ. ស្ថា -

ត្យកៈ - កម) ន. (សំ. ម. ភូ.) អំពើដែលធ្វើឲ្យតាំងនៅ,

ការងារដែលគេដកល់ទុក ។

អធិ. ស្ថាបត្យកម្មនេះ < ស្ថាបត្យ “ ដែលគួរដកល់ទុក,
គួរតាំងទុក , ដែលត្រូវដាក់ទុក ... ” + កម្ម “ អំពើ, កិច្ចការ
ដែលត្រូវធ្វើ, ការងារ ” បានដល់អំពើដែលគេត្រូវដកល់ទុក
ឬ កិច្ចការដែលគេដកល់ទុក ។

ស្ថាបត្យករ (Architecte) (អ.ថ. ស្ថា-ប៊ុត-ត្យៈ-ក)

ន. (សំ. ម. ភូ.) អ្នកដកល់ការងារទុក ឬ អ្នកធ្វើកិច្ចការដែល
គេដកល់ទុក ។

អធិ. ស្ថាបត្យករនេះ < ស្ថាបត្យ “ ដែលគួរដកល់ទុក,
គួរតាំងទុក, ដែលត្រូវទុកដាក់... ” + ករ “ អ្នក ”
បានដល់អ្នកទុកដាក់នូវអំពើដែលគេត្រូវធ្វើ ។

ស្ថាបនា ឬ ស្ថាប័ន (Construction ou Institution)

(អ.ថ. ស្ថា-បៈ-នា ឬ -ចន) ន. (សំ) សំណង់, ការតាំងទុក,
ការតាក់តែង ឬ តែងតាំង, ការសង់, ការសាងសង់ ។

អធិ. ស្ថាបនា ឬ ស្ថាបន នេះ បានដល់ការតាក់តែង
ឬសង់របស់អ្វីឲ្យកើតឡើងជាគ្រោងរូបរាងសណ្ឋានទ្រង់ទ្រាយ។

ស្ថាបនិក (Constructeur) (អ. ថ. ស្ថា-បៈ-និក) (សំ;
ម. ហាបនិក) អ្នកតាំងទុក, អ្នកដកល់ទុក, អ្នកតាក់តែង ឬ
តែងតាំង, អ្នកសង់, អ្នកសាង ។

អធិ. ស្ថាបនិកនេះ សំដៅយកបុគ្គលអ្នករៀបចំតាក់
តែងធ្វើរបស់អ្វីផ្សេងៗ ឬអ្នកសង់វត្ថុអ្វីឲ្យកើតឡើង មានសង់
ទីលំនៅ ជាដើម ។

សិក្ខាបទ (Précepte n.m.) (អ. ថ. សិក - ខា
បត់) ន. (ម.) ចំណែក, មាត្រារបស់សីល ឬ របស់
វិន័យ ។

អធិ. សិក្ខាបទនេះ < សិក្ខា « សិក្សា, ការរៀនសូត្រ,
ការហ្នឹកហាត់ . . . » + បទ « ចំណែក, មាត្រា, ហេតុ,
ដំណើរទំនង . . . » បានដល់ចំណែក ឬ មាត្រាច្បាប់នៃការ

សិក្សាហាត់រក្សាមារយាទឲ្យមានរបៀបបែបដែរ ។

សិក្ខាសាលា (Séminaire n.m.) (អ. ថ. សិក -

ខា - សា - លា) ន. (ម.) ពោធិ៍សម្រាប់សិក្សា ; ផ្ទះ

សម្រាប់រៀនសូត្រ ។

អធិ. សិក្ខាសាលានេះ < សិក្ខា « សិក្សា , ការរៀន

សូត្រ , ការហ្វឹកហាត់ . . . » + សាលា « ពោធិ៍ , ផ្ទះ

មន្ទីរ » បានដល់សាលាសម្រាប់សិក្សា ឬ ពោធិ៍សម្រាប់រៀន

សូត្រចំណេះវិជ្ជាផ្សេងៗ ។

សិក្សា (Instruction n.f.) (អ. ថ. សិក - សា)

ន. (សំ. ; ម. សិក្ខា) ការរៀន , ការសូត្ររៀន , ការ

ហ្វឹកហាត់ , ការប្រុងប្រយ័ត្នរក្សាមារយាទឲ្យល្អ , វិជ្ជា ។

អធិ. សិក្សានេះ បានដល់ការរៀនសូត្រ ទន្ទេញ ហ្វឹក

ហាត់ចំណេះផ្សេងៗ ឲ្យបានចេះដឹង មានការសិក្សាវិជ្ជាអក្សរ

សាស្ត្រនឹងប្រវត្តិសាស្ត្រជាដើម ។

សិក្សាភិក្ខុ (Censeur) (អ. ថ. សិក - សា - ក -

ក) ន. (សំ. ; ម. សិកាភិក្ខុ) អ្នកត្រួតត្រាការសិក្សា ,
អ្នករក្សា ឬ គ្រប់គ្រងខាងការរៀនសូត្រ ។

អធិ. សិក្សាភិក្ខុនេះ < សិក្សា « ការរៀន , ការសូត្ររៀន ,
ការហ្វឹកហាត់ ... » + ភិក្ខុ « អ្នករក្សា , អ្នកគ្រប់គ្រង ,
អ្នកត្រួតត្រា » បានដល់អ្នករក្សាខាងការសិក្សា ឬ អ្នកគ្រប់គ្រង
ការរៀន ។ ៣. សិក្សាភិក្ខុវិទ្យាល័យ (Censeur du Lycée) ។

ស្ថិតិវិទ្យា (Position statique) (អ. ថ. ស្ថិ - តិ - វិ - ន)

ន. (សំ. ; ម. បិតិវន្ត) ការតាំងនៅ , ការដកល់ , អ្នកបិទនៅ។

អធិ. ស្ថិតិវន្តនេះ បានដល់ការតាំងនៅ ឬ មនុស្សដែល
មានការតាំងនៅ ។

សិទ្ធិប្រេម្យក្រិយ (Droit de préemption.) (អ. ថ.

សិ - ធ - បុ - ប - ពៈ - ក្រ) ន. (សំ. សិទ្ធិប្រេម្យក្រិយ ; ម. សិទ្ធិ
ប្រេម្យក្រិយ) អំណាចទិញដាខាងដើម , ច្បាប់ទិញដើមដំបូង ។

អធិស្ឋិតិប័ណ្ណក្រយនេះ < សិទ្ធិ “សេចក្តីសម្រេច ,

សេចក្តីសម្រេចផល ឬ ផលសម្រេច, ការសម្រេចប្រយោជន៍,

អំណាច, សេចក្តីអង្គអាច, សេចក្តីសម្រេចតាមអំណាចច្បាប់

...” + បញ្ច “មុន, មុនដំបូង, ដើម, ខាងដើម ...” +

ក្រយ “ទិញ” បានដល់ច្បាប់ទិញដំបូង ឬ សិទ្ធិទិញមុនដំបូង ។

សិទ្ធិលាភី (Ayants - droit) (អ. ថ. សិក - ធំ -)

ន. (ម.) អ្នកបាននូវអំណាច , អ្នកបានសិទ្ធិ ។

អធិស្ឋិតិលាភីនេះ < សិទ្ធិ “សេចក្តីសម្រេច, សេចក្តី

សម្រេចផល ឬ ផលសម្រេច; ការសម្រេចប្រយោជន៍ ,

អំណាច, សេចក្តីអង្គអាច, សេចក្តីសម្រេចតាមអំណាចច្បាប់..”

+ លាភី “អ្នកបាន ...” បានដល់អ្នកដែលមានសិទ្ធិលើវត្ថុ

ណាមួយ ឬ អ្នកដែលបានអំណាចលើរបស់អ្នកមួយ ។

សិទ្ធិសមាជិក (Membre de droit) (អ. ថ. សិក -

ធំ - សៈ - ម៉ា -) ន. (ម.) សមាជិកខាងច្បាប់, ក្រុមជំនុំ

ខាងសម្រេចច្បាប់ ។

អធិ: សិទ្ធិសមាជិកនេះ < សិទ្ធិ “សេចក្តីសម្រេច, ច្បាប់,
 ច្បាប់បណ្ឌិត, អំណាច, សេចក្តីអង្គភាព...” + សមាជិក
 អ្នកមានអំណាចត្រូវចូលកាន់ទីប្រជុំបាន, អ្នកចូលក្នុងសមាគម”
 បានដល់សមាជិកខាងជំនុំធ្វើច្បាប់ឬតែងតាំងច្បាប់, សម្រេច
 ច្បាប់ ។

សិទ្ធិទូតិភាព (Cordialité n.f.) (អ.ថ. សិ-និត-ធា: -ភាប)

ន. (ប. - ភាវៈ, សំ-សិទ្ធិភាវៈ) ភាពដ៏ស្និទ្ធិ, ភាពល្អិតល្អ ។

អធិ, សិទ្ធិទូតិភាពនេះ < សិទ្ធិ “ដ៏ស្និទ្ធិ, ល្អិតល្អ...”

+ “ភាព បែបបទ, លំនាំ, ឫកពា...” បានដល់ភាពនៃអាការ

ដ៏ស្និទ្ធិ, ភាពល្អិតល្អ ។

អធិ. សិទ្ធិទូតិភាពនេះ < សិទ្ធិ, “ដ៏ស្និទ្ធិ, ល្អិតល្អ,

+ ភាព “ភាវៈ, បែបបទ, លំនាំ, ឫកពា...” បានដល់

ភាពនៃអាការដ៏ស្និទ្ធិ ឬ ភាពល្អិតល្អ ដែលជាទីស្រឡាញ់

ជាទីពេញចិត្ត ។

សិប្បវិប្បកម្ម (Ostréiculture n.f.) (អ.ថ. សិប-

ប៊ុ-វ៊ុប-បៈ-កម) ន. (ម.) ការចិញ្ចឹមគ្រុំ ។

អធិ. សិប្បវិប្បកម្មនេះ <សិប្ប៍ «គ្រុំ, ខ្យង, លៀស,

ខ្មៅ...» + វិប្បកម្ម «ការចិញ្ចឹម, ការបណ្តុះបណ្តាល, ការ

ក្លាស់...» បានដល់ការចិញ្ចឹមសិប្ប៍ជាតិមានខ្យង, គ្រុំ, លៀស,

ខ្មៅ, ងាវ ជាដើម ។

សិប្បវិប្បករ (Ostréiculteur n.m.) (អ.ថ. សិប-

ប៊ុ-វ៊ុប-បៈ-ក) ន. (ម.) អ្នកចិញ្ចឹមគ្រុំ ។

អធិ. សិប្បវិប្បករនេះ <សិប្ប៍ «គ្រុំ, ខ្យង, លៀស, ខ្មៅ...»

+ វិប្បករ «អ្នកចិញ្ចឹម, អ្នកបណ្តុះបណ្តាល, អ្នកក្លាស់...»

បានដល់អ្នកចិញ្ចឹមសិប្ប៍ជាតិ មានខ្យង, គ្រុំ, លៀស, ខ្មៅ, ងាវ

ជាដើម ។

សិលាលេខកិៈ(Lithographe n.m.) អ.ថ. សិ-លា-

លេ-ខៈ-កៈ) ន. (ម) អ្នកអក្សរថ្ម, អ្នកចេះអក្សរថ្ម ។

អធិ. សិលាលេខកៈនេះ < សិលា « ថ្ម » + លេខកៈ

« អ្នកលិខិត, អ្នកសរសេរ, អ្នកចារឹក... » បានដល់អ្នកចេះមើល

ចេះសរសេរផ្នែកខាងអក្សរសិលាចារឹក គឺអក្សរថ្ម ឬហៅថា

អ្នកសិលាលេខ ។

សិល្បៈ(Arttste)(អ.ថ សិល) ន. (សំ. តិល្បៈ; ម. សិប្ប)

សិប្បៈ; ចំណេះ ។

អធិ. សិល្បៈនេះ បានដល់ចំណេះវិជ្ជាខាងពួកជាងវចនា

ក្បួនក្បាច់ ចម្លាក់ ។ល។

សិល្បកិៈ (Artiste) (អ.ថ. សិល-ចៈ-ក) ន.

(សំ. តិល្បករ; ម. សិប្បករ) ជាងវចនា, អ្នកជំនាញ ។

អធិ. សិល្បករនេះ បានដល់ពួកជាងវចនា ដែលស្នាក់

ជំនាញខាងធ្វើការគួរ - ធ្លាក់ - ក្បួនក្បាច់ - រំលេច
របេនាគ្រប់បែបគ្រប់យ៉ាង ។

សិល្បវិទ្យា (Objet d'art) (អ. ថ. សិល - ចៈ - វិទ្យា -
ថុ) ន. (សំ. គិល្បវិស្វ ; ម. សិល្បវិទ្យា) ប្រដាប់ប្រដានៃ
ពាក្យជំនាង, ភណ្ណៈរបស់ជាង ។

អធិ. សិល្បវិទ្យានេះ < សិល្ប ឆ សិល្បៈ , ជំនាង ,
ការជាងផ្សេង ។ ហត្ថកម្មគ្រប់យ៉ាង . . . ។ + វិទ្យា ឆ របស់
ជាទីតាំង , ភណ្ណៈ , អំពើ , គ្រឿងប្រដាប់ , ប្រដាប់
ប្រដា . . . ។ បានដល់វិទ្យានៃសិល្បៈ គឺប្រដាប់ប្រដាខាងជំនាង
ផ្សេង ។ ឬ ដើមហេតុនៃចំណេះដឹងល្អិតសិក្សាដោយដៃជា
ដើម ។

សិស្សសាលាសិក្សាពហុបច្ចេកទេស (Polytech
nicien n.m.) (អ. ថ. សិស - សា - លា - សិក -
សា - ពៈ - ហ៊ី - ប័ច - ចេ - កៈ -) កូនសិស្ស

សាលារៀនសូត្រដោយចំណែកច្រើន , សេចក្តីផ្សេងដោយ
ចំណែកច្រើនខាងការរៀនសូត្ររបស់សិស្សសាលា ។

អធិ. សិស្សសាលាសិក្សាពហុបច្ចេកទេសនេះ < សិស្ស

« អ្នកស្តាប់ទូរទស្សន៍ , អ្នកធ្វើតាមបង្គាប់គ្រូ . . . » + សាលា

« រោង , ផ្ទះ , មន្ទីរ » + សិក្សា « រៀនសូត្រ , រៀន

ទន្ទេញ , ហ្វឹកហាត់ ; . . » + ពហុ - ច្រើន » + បច្ចេក

ទេស « ចំណែកផ្សេង , ដោយចំណែកមួយ » បានដល់

កូនសិស្សដែលរៀនសូត្រ នូវសាលារៀនមានចំណែកផ្សេង

ដោយច្រើន ។

សិស្សៈ (Hiver n.m.) (អ. ថ. សិ - សិ - រ :)

ន. (ម. សិសិរ ; សំ. គិគិរ) រដូវរងារខ្មាំង , រដូវ

ត្រជាក់ខ្មាំង ។

អធិ. សិសិរនេះ បានដល់ឈ្មោះរដូវទី២ ក្នុងបែបចែក

រដូវ២ ឬ ឈ្មោះរដូវទី ២ ក្នុងបែបចែករដូវ ៦ ។ ពាក្យនេះ

ប្រើជា គុំ, សំដៅសេចក្តីថា « ត្រជាក់ខ្លាំង , រងា , រងាខ្លាំង »

ឧទា. ឧត្តរសីសរ: រដូវត្រជាក់ខ្លាំង ឬ រងាខ្លាំង ។

សីតិណ្ណភាព (Température n.f.) (អ. ថ. សី

តន - ណ្ណ: - ភាប) ន. (ម. - ភាវ) ភាពនៃត្រជាក់

នឹងក្តៅ , ភាពនៃរដូវត្រជាក់នឹងក្តៅ ។

អធិ. សីតិណ្ណភាពនេះ < សីត « ត្រជាក់ » + ឧណ្ណ

ក្តៅ » + ភាព » ភាវ: , បែបបទ , លំនាំ , បូកពា... » បានដល់

ភាពនៃត្រជាក់នឹងក្តៅ ឬ ភាពនៃរយៈកាលត្រជាក់នឹងក្តៅ ។

សីលធម៌ (Moralité n.f.) (អ. ថ. សី - ល: -

ធម៌) ន. (ស. គីលធម៌ ; ម. សីលធម្ម) សីលដែលជា

ធម៌ (របស់សត្វលោក) ; ច្បាប់សណ្តាប់ធ្នាប់របស់មនុស្ស ។

អធិ. សីលធម៌នេះ < សីល « ការកាន់ចរិយាល្អ , ការ-

សង្រួម , អង្គនៃចរិយា , ចរិត , ចរិយា , មារយាទល្អ ,

សេចក្តីល្អ , គតិ , លក្ខណៈ , និស្ស័យ , អធ្យាស្រ័យ ,

សភាព , ប្រក្រតី , ឡោប , សណ្តាប់ធ្នាប់ , ធម្មជាតិ ;
 ធម្មតា ។ + ធម៌ « ច្បាប់ , សភាវៈដែលទ្រទ្រង់សត្វលោក »
 បានដល់ច្បាប់ចរិយាសណ្តាប់ធ្នាប់ដែលមនុស្សប្រព្រឹត្ត ។

ស្រ្រីតិ (Parfait adj.) គឺ, (សំ. សុក្ខតិ ; ម. សុក្ខតិ)

ដែលធ្វើឲ្យល្អ , ដែលធ្វើឲ្យត្រឹមត្រូវ , ដែលធ្វើឲ្យស្រួល ។

អធិ. សុក្ខតិនេះ បានដល់សព្វសម្រាប់ប្រើជា គុ. របស់

នាមសព្វ ដែលថា ធ្វើឲ្យល្អ ឲ្យត្រឹមត្រូវ ។ល។

ស្រ្រីតិភាព (Parfaitement adv) (អ.ថ. សុ-

ក្រី-តៈ-កាប) កិរិ. ប្តូ ន. (សំ. សុក្ខតិភាវៈ ; ម. សុក្ខតិភាវៈ)

ភាពនៃរបស់ដែលគេធ្វើឲ្យគ្រប់លក្ខណៈ , ភាពនៃវត្ថុដែលគេធ្វើ

ឲ្យល្អ ។

អធិ. សុក្ខតិភាពនេះ មកពីសព្វថា សុក្ខតិ « ដែលគេ

ធ្វើឲ្យល្អ , ដែលគេធ្វើឲ្យគ្រប់លក្ខណៈ... » + ភាព « ភាវៈ ,

បែបបទ , លំនាំ , បូកពា... » បានដល់ភាពនៃរបស់ដែល

គេធ្វើឲ្យគ្រប់លក្ខណៈ ឬ ភាពនៃវត្ថុដែលគេធ្វើឲ្យល្អ ។

ស៊ីខ្មឺម (Harmonie n.f.) (អ. ថ. ស៊ី - ខៈ -

ដ៏) ន. (ម. ស៊ីខតម) ស៊ីខ្មឺមលេង , សប្បាយលើស

លុប , ស្រួលក្រៃពេក ។

អធិ. ស៊ីខ្មឺមនេះ បានដល់ការនៅផ្តុំគ្នា ឬនៅជាស៊ីខតត

ម៉ោះហ្នឹង ឬក៏សេចក្តីសប្បាយដោយការនៅមូលគ្នា ជា ស៊ីខ

ស្រួល (ព. ថ.) ឧទា. រកស៊ីដោយស៊ីខ្មឺម , នៅរមតា

ដោយស៊ីខ្មឺម ។

ស៊ីខ្មាលភាព (Bien-être n.m.) (អ. ថ. -

ម៉ា - លៈ - ភាប) ន. (ម. - ភាវ) ភាពដ៏ល្អិតល្អន់ ,

ភាពដែលបរិបូណ៌ដោយសេចក្តីស៊ីខ ។

អធិ. ស៊ីខ្មាលភាពនេះ < ស៊ីខ្មាល « ដ៏ល្អិតល្អន់ ,

ល្អិតល្អន់ , ដ៏ផ្អែមផ្អែង ... » + ភាព « ភាវៈ , បែបបទ ,

លំនាំ , ឬក៏ពាក្យ ... » បានដល់ភាពដែលបរិបូណ៌ដោយសេចក្តី

ក៏ស្រដៀង ឬ ភាពនៃបុគ្គលដែលធ្លាប់បរិច្ចាសដោយសេចក្តីស្រឡាញ់

លើកទី ៗ

ស្រដៀងការ (Percepteur n.m.) (អ.ថ. ស្រដៀង - កៈ

ការ - វ័ ឬ ស្រដៀង - ការ) ន. (ម.) អ្នកហូតពន្ធ , អ្នក

ធ្វើការខាងយកពន្ធ , អ្នកធ្វើការខាងដកហូតភាស្ត ។

អធិ. ស្រដៀងការនេះ < ស្រដៀង ឆ្លុយ , អាករ , ពន្ធ ,

ភាស្ត ។ + ការ ឆ្លុយ អ្នកធ្វើការ ; ជនអ្នកធ្វើ ។ បានដល់អ្នក

ធ្វើគយ ឬ អ្នកយកភាស្ត គឺជនអ្នកហូតពន្ធ ឬ អ្នកទាញថ្លៃភាស្ត ។

ស្រដៀងជាន់ (Perceptio n.f.) (អ.ថ. ស្រដៀង - កៈ -

ហាន) ន. (ម.) កន្លែងបង់ពន្ធ , ទីគយ , កន្លែងដែលមានយក

ភាស្ត , មុខភាស្ត ។

អធិ. ស្រដៀងជាន់នេះ < ស្រដៀង ឆ្លុយ , អាករ , ពន្ធ ,

ភាស្ត ។ + ហាន ឆ្លុយ ទី , កន្លែង , ទីតាំង , ទីដកល់ ... ។

បានដល់កន្លែងសម្រាប់ហូតពន្ធ ឬ ទីសម្រាប់ធ្វើការប្រកបសម្រាប់

យកពន្ធយកកាស៊ី ។

ស៊ីដ្ឋាយិក (Tributaire n.m.) (អ.ថ. សុដ្ឋ - កៈ -

តា - យក) អ្នកបង់ពន្ធ , អ្នកប្រគល់ប្រាក់ពន្ធ , អ្នកបង់តម្លៃ
កាស៊ី ។

អធិ. សុដ្ឋាយិកនេះ < សុដ្ឋ « សួយ , អាករ , ពន្ធ ,

កាស៊ី » + តាយក « អ្នកឲ្យ , អ្នកប្រគល់ , អ្នកបង់ » បានដល់
អ្នកប្រគល់ប្រាក់ពន្ធ ឬ ប្រាក់កាស៊ី , អ្នកបង់ពន្ធ ឬ បង់កាស៊ី ។

ស៊ីដ្ឋាករ (Tribut n.m.) (អ. ថ. សុដ្ឋ - កា -

ក) ន. (ម. ; សំ. គុណាករ) ប្រាក់ពន្ធ , ប្រាក់តម្លៃកាស៊ី ។

អធិ. សុដ្ឋាករនេះ < សុដ្ឋ « សួយ , ពន្ធ , កាស៊ី » +

អាករ « កំណប់ទ្រព្យ , គំនរ , ពួក , ក្រុម , ជង្វាយ ;

ជំនួន . . . » បានដល់ប្រាក់ពន្ធ ឬ ប្រាក់ដែលដកហូតកាស៊ី

អំពីជនអ្នកលក់ដូរទំនិញចេញចូលសព្វសារពើ ។

ស៊ីវិជ្ជមី ឬ ស៊ីវិភាព (Savoir-vivre n.m.)

(អ. ថ. សុ - ដី - វិ: -) ន. (ម. - ធម្ម ឬ - ភារ)

សភាពជាគ្រឿងចំណីមជ្ឈិមវិភង្គិយ ឬ ភាពនៃការចំណីមជ្ឈិមវិភង្គិយ

ស្រួល ។

អធិ. សុដីវិធម៌ ឬ សុដីវិភាពនេះ < សុ ឥ ប្រពៃ ,

វិភង្គិយ , ស្រួល , ល្អ ... ។ + ដីវិ ឥ ការរស់នៅ , ការ

ចំណីមជ្ឈិមវិភង្គិយ ... ។ + ធម៌ ឬ ភាព ឥ សភាព ឬ ភារៈ , បែប

បទ ឥ បានដល់សភាពនៃការរស់នៅដោយវិភង្គិយ ឬ ភាពនៃ

ការចំណីមជ្ឈិមវិភង្គិយស្រួល ។

សុញ្ញាកាស (Vide n.m.) (អ. ថ. សុញ្ញ -

ញ្ញា -) ន. (ម.) អាកាសសូន្យ , អាកាសស្ងាត់រយ័ង ,

ប្រទេសវាលទទេ , ទីវាលធើទទេសូន្យ ។

អធិ. សុញ្ញាកាសនេះ < សុញ្ញា ឥ សូន្យ , សោ:សូន្យ , ទទេ ,

ទទេ , ស្ងាត់ , តតប្រយោជន៍ , ដែលបានសោ: ។ + អាកាស

ស្រួលស្រួលល្អល្អវិជ្ជាគ្រឿង , ទីវាលធើទទេ , ចន្លោះធើទទេ ;

លំហមេយ, ទឹកកាសដែលមានផ្លូវខ្យល់, ចន្លោះដែលមានខ្យល់
ចេញចូលបាន ។ សំដៅយកកាកាសដែលសូន្យទៅទ ឬ ប្រទេស
វាលស្រឡះល្អល្ហៅធ្មត់ត្រូវស្ងាត់ឈឹង ។

ស៊ីស្តូរកិថា (Discours n.m.) (អ-ច-សុន-ទៈ-រៈ-កៈ

ថា) ន. (ម.) សំដីពិរោះ, សំដីគួរចង់ស្តាប់, សំដីគួររីករាយ,
សំដីនិយាយពិរោះគួរចាប់ចិត្ត ។

ឥធី. សុន្រកថា នេះ < សុន្រ « ល្អ , ពិរោះ , ផែម..... »

+ កថា « ពាក្យ; សំដី; វាចាជាហេតុពោល , និយាយ , ថ្ងៃង »
បានដល់សំដី ឬ វាចាជាហេតុពោលគួរឲ្យចង់ឮ ចង់ស្តាប់ ជា
សំដីពិរោះគួរចាប់ចិត្ត ។

ស៊ុកមង្គល (Bonheur n.m.) (អ.ច. សុ-ភៈ-មង្គ-

គល់) ន. (សំ.ម.) មង្គលល្អ, សេចក្តីចម្រើនដ៏ល្អ, គ្រោះល្អ,
ជោគល ។

ឥធី. សុកមង្គលនេះ < សុក « ល្អ , ថ្លៃថ្លា , សោភ័ណ

ថ្ងៃថ្នាំ, សោកណ៍ . . . + មន្ទិល សេចក្តីចម្រើន, សេចក្តី
 សុខ, ហេតុដែលនាំឲ្យកើតសេចក្តីសុខ - ចម្រើន, ស្រស់ស្អាត
 បានដល់សេចក្តីចម្រើន សរសៃ ស្រស់ ដោយយុត្តិធម៌ ។

សុភាសិត (Maxime n.f.) ន. (ម. ; ស. សុភាសិត)

ពាក្យពំរោះ, ពាក្យល្អ, ឧទាហរណ៍មត្រូវ, ពាក្យទូន្មានល្អ ។

អធិ. សុភាសិតនេះ បានដល់ពាក្យដែលអ្នកប្រាជ្ញសំដែង
 ដោយល្អ ឬពាក្យឧទាហរណ៍ពំរោះដែលមានប្រយោជន៍គួររៀនគួរស្តាប់
 ទូទា. វិបុលានិទ្ទេស អំពីសុភាសិត នោះវាតែងតាម ប្រដូច
 ស្រមោល អន្ទេលតាមប្រាណ ពុំដែលចៀសបាន គ្រងក្តីទុក
 សោក ។

សុលកាករ (Douane n.f.) (អ. ថ. សុ-លៈ កា-ក)

ន. (ស. គុណាករ; ម. សុភាករ) ប្រាក់ពន្ធ, ប្រាក់កាសី ។

អធិ. សុលកាករនេះ < សុលក សួយ, ពន្ធ, កាសី,
 + អាករ « កំណប់ទ្រព្យ, គំនរ, ភ្នំ, ក្រុម, ជម្លាយ, ជំនួន... »

បានដល់អាករដែលបានមកអំពីការយកកាស៊ី ឬ អាករខាងគយ
ដែលពិនិត្យត្រួតត្រាហូតពន្ធនៃព្រំប្រទល់ ។

សៀវភៅ (Economie n.f.) (អ. ថ. សេត-បៈ កិច្ច) ខ.

(ម.) កិច្ចប្រយោជន៍, អំពើដែលគេធ្វើយ៉ាងថ្លៃថ្នា ។

អធិ. សេដ្ឋកិច្ចនេះ < សេដ្ឋ ឬ ប្រយោជន៍, វិសេស,

ថ្លៃថ្នា ឬ + កិច្ច ឬ អំពើ, ការងារដែលគេត្រូវធ្វើ ។ បានដល់

ការងារខាងរបរកសិ ដែលគេត្រូវធ្វើឲ្យចម្រើនធនធាន និង

កោតសម្បត្តិដែលប្រទេសជាតិមានសំដៅយកផលរបរដែល

ជាផ្លូវជំនួញ ។ អ្នកសេដ្ឋកិច្ច (Economiste n.) ។ ក្រសួង

សេដ្ឋកិច្ចជាតិ (Ministère de l'Economie nationale) ។

ភូមិសាស្ត្រសេដ្ឋកិច្ច (Géographie économique) ។ ល ។

សៀវភៅ (Etat-major n.m.) (អ. ថ. សេ -

នា - ធំ - កា) ខ. (សំ. ម.) អ្នកបញ្ជាការកងទ័ព ,

អ្នកត្រួតត្រាកងទ័ព ។

អធិ. សេនាធិការនេះ < សេនា « ពាក្យទាហាន , ពាក្យ
 ពល , រេហ៍ពល , កងទ័ព » + អធិការ « អំណាច ,
 សិទ្ធិ ឬ សិទ្ធិភាព , ការគ្រប់គ្រង , ការបង្គាប់បញ្ជា , បញ្ជា
 ការ , មុខការ , មុខក្រសួង , ទីធ្វើរាជការ , ការ : , ច្បាប់ ,
 ច្បាប់បញ្ជាត្ត , ចំពូកសេចក្តី , ដំណើរសេចក្តី , អ្នកគ្រប់គ្រង ,
 អ្នកគ្រប់គ្រង , អ្នកទទួលការខុសត្រូវ » បានដល់មេបញ្ជាការ
 កងទ័ព ឬ អ្នកគ្រប់គ្រងពាក្យទាហាន ។ ពាក្យថា សេនាធិការ
 នេះ បើតាមសំព័ន្ធជាដឹងថា « Quartier Général » សំដៅ
 យកទីបញ្ជាការកងទ័ព ឬ ទីស្តីការខាងកងយោធា ។

ស្រីស៊ីនី (Officier n.m.) (អ.ថ. សេ-នា-ណី)ន.

(ម.) នាយទាហាន , នាយពល , មេទ័ព ។

អធិ. សេនានីនេះ បានដល់នាយទាហាន ឬ នាយពល
 អ្នកគ្រប់គ្រងទ័ព ។

ស្រីស៊ីនីស៊ីនី (Attaché militaire) (អ.ថ. សេ-

នា - នុ - តន) ន. (សំ.ម. - តន) ការជាប់តាមកងទ័ព ,
 ដំណើរជាប់ជំពាក់ដោយពួកទាហាន ។

អធិ. សេនាតនុតននេះ < សេនា « ពួកទាហាន , ពួកពល ,
 រេហ៍ពល , កងទ័ព » + អនុតន « ការជាប់តាម , ដំណើរជាប់
 តាម » បានដល់ការជាប់តាមពួកកងទ័ព ឬ ដំណើរទាក់ទង
 ដោយកងទ័ព ។

សេនាប្រមុខ (Maréchal n.m.) (អ.ថ. សេ - នា -
 ប្រ - មុខ) ន. (សំ. ; ម. សេនាបមុខ) ប្រមុខនៃកងទ័ព ,
 អ្នកចម្បាំងលើកងទ័ព (ស្តេចសឹក) ។

អធិ. សេនាប្រមុខនេះ < សេនា « ពួកទាហាន , ពួកពល ,
 រេហ៍ពល , កងទ័ព » + ប្រមុខ « អ្នកដែលជាប្រធាន , ជាធំ ,
 ជាចម្បាំង , អ្នកដែលប្រសើរក្រៃលែង , ដែលជាឯក , ជា
 ទីមួយ » បានដល់អ្នកនាំមុខ ឬអ្នកដែលជាទីចម្បាំងលើកងទ័ព
 គឺប្រមុខនៃពួកពល ឬ ស្តេចសឹក ។ ម.ព. អគ្គសេនា នាយកផង ។

ស្រីវ័រ (Libre adj.) (អ. ថ. - រី) គុ. (ម. ; សំ. ស្រីវ័រ)

ស្រុក + ត័ន្ធ) ដែលមានអំណាចលើខ្លួន ។

អធិ. សេរីនេះ < សេរី អំណាចលើខ្លួន ” + ត័ន្ធ ” មាន,,

សម្រាប់ប្រើជា គុ. ថា: “ ដែលមានអំណាចលើខ្លួន, ដែល

អាចធ្វើអ្វីបានតាមអំពើចិត្តរបស់ខ្លួន ។

ស្រីវ័រិកា (Libération n. f.) ន. (ម.) ការអាចធ្វើអ្វី

បានដោយអំណាចខ្លួន, ដំណើរដែលមានសេរី ។

អធិ. សេរីការនេះ បានដល់ការធ្វើអ្វីបានដោយអំណាចខ្លួន
ឬដំណើរដែលអាចសម្រេចអ្វីៗ បានតាមចិត្ត ។

ស្រីវ័រិកាតា (Liberté n. f.) (អ. ថ. សេ-រី-កាប)

ន. (ម. សេរីការ; សំ. ស្រីវ័រិកា) ភាពនៃបុគ្គលដែលមាន

អំណាចពេញទី, អំណាចដែលអាចធ្វើអ្វីបានតាមអំពើចិត្ត ។

អធិ. សេរីភាពនេះ < សេរី “ ដែលអាចធ្វើអ្វីបានតាម

ទំនើងខ្លួនឯង, ដែលមានអំណាចលើខ្លួន,, + ភាព “ ការ:,,

បែបបទ, លំនាំ, បូកពា . . . បានដល់ភាពដែលមាន
 អំណាចលើខ្លួនឯង ឬ ជាឈ្មោះគណបក្សនយោបាយមួយ ហៅ
 ថា គណបក្សសេរីភាព ឬក៏ជាឈ្មោះសារពត៌មានមួយ ហៅថា
 សារពត៌មានសេរីភាព ។

សៀវភៅ (Etat libre) (អ.ប. សេ-រី-រត) ន. (ម.)

រដ្ឋដែលមានអំណាចលើខ្លួនឯង, ដែលឬប្រទេសដែលមាន
 អំណាចអាចធ្វើអ្វីបានតាមអំពើចិត្ត, ប្រជាជនដែលមានអំណាច
 ពេញទំ ។

អធិ. សេរីរដ្ឋនេះ < សេរី ដែលមានអំណាចលើខ្លួន

ដែលអាចធ្វើអ្វីបានតាមចិត្ត + រដ្ឋ ដែល, ប្រទេស, អ្នក
 នៅក្នុងដែន, រាស្ត្រ, ប្រជាជន បានដល់រដ្ឋដែលមាន
 អំណាចលើខ្លួនឯង គឺមានអំណាចធ្វើអ្វីបានតាមទំនើងចិត្តខ្លួនគឺ
 មានអ្នកណាគ្រប់គ្រង ជាប្រទេសមានរបបគ្រប់គ្រងដោយខ្លួន
 ឯង មិនមែនជាប្រទេសនៅក្នុងអំណាចព្រះបាលជនដទៃ ។

សេវាផ្គត់ (Pension n.f.) (អ.ថ. សេវា-ផ្គ-នៈ-ប្ប-
 ផ្គ) ន. (ម.) ការចំណាយ, ការជំរះ ឬ សំអាតនូវរូបិយវត្ថុ ។
 អធិ. សេវាផ្គននេះ បានដល់ការចំណាយ ឬ ជំរះនូវប្រាក់
 សម្រាប់ប្រើការផ្សេងៗ ឲ្យត្រឹមត្រូវ ទុទា. សេវាផ្គកាលិក
 (Pension temporaire) = ការចំណាយ ឬ ជំរះប្រាក់តាម
 កាលកំណត់ ; ការចំណាយត្រឹមត្រូវតាមកាលគួរ ។ សេវាផ្គ
 កាលិកកេងក្រា (Pension temporaire d'orphelins)
 = ការចំណាយប្រាក់ ចំពោះកេងក្រាប្រកបដោយកាល
 កំណត់ ។

សេវាផ្គការភាព (Pension d'invalidité) ការចំណាយប្រាក់
 សម្រាប់មនុស្សភាព ។ សេវាផ្គមេម៉ាយប្តីស្លាប់ (Pen-
 sion de veuve) = ការចំណាយប្រាក់ចំពោះស្ត្រីប្តីស្លាប់ ។
 សេវាផ្គសម្រាប់ (Pension proportionnelle) = ប្រាក់
 ចំណាយដែលគេរាប់ ឬ ស្នើត្រឹមត្រូវ ។ សេវាផ្គអតីតភាព

(Pension d'ancienneté) = ភាពនៃប្រាក់សោធនវ័យ
ប្រព្រឹត្តកន្លងទៅ ។ ល ។

ស៊ីស្វ័យ (Satisfaction n. f.) (អ. ថ. -

ម. - និស) (ម. ; ស. ស៊ីស្វ័យ) សេចក្តីពេញចិត្ត, សេចក្តី
រីករាយចិត្ត ។

អធិ. ស៊ីស្វ័យនេះ សំដៅយកសេចក្តីសប្បាយរីករាយ

ចិត្ត ឬ សេចក្តីពេញចិត្ត, អំណរ ឧទា. មានស៊ីស្វ័យ ។

ព. ផ. ទោស្វ័យ ។

ស៊ីនេស៊ី (Synthèse n. f.) (អ. ថ. ស៊ីនេស៊ី - យោគ)

ន. (ស. ម.) ការប្រកប, ការផ្សំ, ការរួបរួម, ការទាក់ទង
ជាមួយ, ការនៅរួមគ្នា, ការពាក់ព័ន្ធ, សមាគមដ៏ជិតស្និទ្ធ ។

អធិ. ស៊ីនេស៊ីនេះ បើតាមពាក្យវិទ្យាសាស្ត្រថា: ការរួប

រួមគ្នា ឧទា. ការរួមជាតិសុទ្ធ (Corps simple) បញ្ចូលគ្នាឱ្យ

បានជាជាតិផ្សំ (Corps composé) ។ បើតាមពាក្យអក្សរ

សាស្ត្រ « Synthèse » ប្រែថា « សំយោគបទ » បានដល់
 សេចក្តីរួបរួមបញ្ចេញផ្សេងៗ ដើម្បីឲ្យយល់ផល ។ បើតាម
 ស័ព្ទប្រាណីថា « Synthèse mathématique » ប្រែថា « សំ
 យោគគណិតសាស្ត្រ » បានដល់ការប្រមូលរួមគ្នាខាងក្បួន
 លេខ ។ ល ។

សំយោគីន (Synthésique adj.) (អ. ថ. ស័ន្ទ -
 យោ -) គុ. (ម.) ដែលមានការរួបរួម , ដែលមាន
 លក្ខណៈជាគ្រឿងប្រកបផ្សំ ។

អធិ. សំយោគីននេះ បានដល់ស័ព្ទប្រើជា គុ. ថា : ដែល
 មានលក្ខណៈជាគ្រឿងប្រកប , ជាគ្រឿងរួបរួម ។ ព. វត្ថុនេះ
 មានទិដ្ឋភាពជាសំយោគីន ។

សំយោគី (Synthétique adj.) (អ. ថ. ស័ន្ទ -)
 គុ. (ម.) ដែលធ្វើដោយការប្រកបផ្សំ , ដែលធ្វើដោយប្រើ
 វិធីរួបរួមគ្នា ។

អធិ. សំយោគនេះ សំដៅយកការប្រើជា គុ. របស់នាម

សំព្វថា ដែលធ្វើដោយប្រើវិធីសំយោគ គឺរបៀបប្រកបផ្សំ

ទូទា. កៅស៊ូសំយោគ (កៅស៊ូស្យូ) ។

សំវិធានវិធី (Provision n. f.) (អ. ថ. សំង-វិ-ធា-ន. វត្ថុ-ថ្ម) ន. (ម.) វត្ថុចាត់ចែងទុក, វត្ថុចាត់ចែងបម្រុង ។

អធិ. សំវិធានវត្ថុនេះ < សំវិធាន “ចាត់ចែងទុក, តាក់តែង,

រៀបចំ, វត្ថុ “របស់ជាទីតាំង, ភណ្ឌ, អវិធី, ព្រៀង,

ទីលំនៅ, ចំការ, រឿង, ហេតុ, ដំណើរសេចក្តី, ខ្លឹមសារ,

គុណសម្បត្តិ, បានដល់វត្ថុដែលគេចាត់ចែងរៀបចំទុកដាក់

ឬ វត្ថុដែលគេតាក់តែងបម្រុង ។ ល ។

“ យ. គ. ប. ”

ន. ព.

=< ០ > =

XXXXXXXX
X X
X ហ៊ា X
XXXXXXXX

ហ៊ា = ព្យញ្ជនៈទី ៣១ តាមលំដាប់ពាក្យព្យញ្ជនៈ ៣៣ គឺ,

ជាព្យញ្ជនៈទី ៦ ក្នុងសេសវគ្គ ឬ អវគ្គ សម្រាប់ប្រើក្នុងភាសា
សំស្ក្រឹត មគធៈ នឹងភាសាខ្មែរ, ជាកណ្តជៈ មានសំឡេង
កើតក្នុងក - (gutturals), ជាអយោសៈ មានសំឡេងមិនគឺក
ក្នុង គឺសំឡេងតូច ឬ សំឡេងគ្រលួច (Sourdes), ហើយ
អាចបញ្ចេញសំឡេងបាន ២ យ៉ាង គឺនៅជា ប្រាដដែលមួយ
យ៉ាង, ជា ហ៊ា មួយយ៉ាង ដោយប្រើត្រីសត្វឲ្យមានសំឡេងជា
យោសៈ វិញ ប៉ុន្តែប្រើបានចំពោះតែព្យញ្ជនៈទោលដូចពាក្យថា
ហ៊ី, ហ៊ាន ជាដើម ឬនៅ ខាងដើមព្យញ្ជនៈទៀត ៗ កាលណា
បើនៅខាងចុងព្យញ្ជនៈដែលមានអក្សរព្រឹត្តឡើងទៅ មិនចាប់ផ្តើម
ត្រីសត្វឡើយ អាចបញ្ចេញសំឡេងទៅតាមអក្សរយោសៈ ឬ
អយោសៈដែលនៅខាងដើម ។

ហាយនិវាត (Désastre) (អ.ថ. ហា - យៈ - នៈ -

ភាប) ន (សំ. ម. - ការ) ភាពនៃសេចក្តីសាបសូន្យ , ការ :
ឬ ដំណើរនៃការយាវនាស ។

អធិ. ហាយនភាពនេះ < ហាយន “សេចក្តីសាបសូន្យ,
សេចក្តីវិនាស , ដំណើរទ្រុឌទ្រោម” + ភាព “ការ” , ធម៌ ,
ធម្មជាតិ , បែបបទ , លំនាំ ; បុគ្គល ... ” បានដល់ភាពនៃ
ការសាបសូន្យ ឬ ការវិនាសនៃសេចក្តីវិនាសចាត់ស្ងាត់សោនសូន្យនៃ
សភាវធម៌ទាំងពួង ។

ហ៊ីតប្រយោជន៍ (Rendre service) (អ. ថ. ហ៊ី -

តៈ - ប្រ - យោជ) ន . (សំ. - ប្រយោជន , ម. ហិតបយោជន)
ប្រយោជន៍ដ៏សំខាន់ , ប្រយោជន៍ដ៏គ្រឿង , ផលប្រយោជន៍
ដ៏ល្អ ។

អធិ. ហិតប្រយោជន៍នេះ < ហិត “ ប្រយោជន៍ ; សេចក្តី
ច្រើន , ថ្លៃថ្នាំ , ដ៏សំខាន់ , វិសេស ... ” + ប្រយោជន៍ “ ដំណើរ
ដែលគួរប្រកប , អ្វីៗ ដែលគេត្រូវការ ឬ គេប្រកបទៅកើតការ ,

ផលដែលសម្រេចអំពីការប្រកប” បានដល់អ្វីដែលគេប្រកប
 ទៅកើតការយ៉ាងសំខាន់ ឬ ដំណើរដែលគេប្រកបទៅហើយ
 សម្រេចបានផលចម្រើនយ៉ាងសំខាន់ ។

ហ៊ីមៈ (Neige n. f.) (អ.ថ. ហ៊ី-មៈ) ន. (សំ. ម. ហ៊ីម)

ទឹកសន្សើម ។

អធិ. ហ៊ីមៈនេះបានដល់ទឹកសន្សើម គឺទឹកដែលអាសាស
 ធាតុដបទឹកឡើង ហើយធ្លាក់ចុះមកលើផែនពសុធាដូចជាទឹក
 ដែលគេដាំពុះហើយចំហាយ ដាច់នៅនឹងគ្រប់ទាំងដូច្នោះឯង ។

ហ៊ីរពាបពាតិ (Loi des finances) (អ.ថ. ហ៊ី-វ៉ូញ
 ញ ញ ៧)

ញៈ បញ្ច-ញាតិ) ន. (ម. ; សំ.ហ៊ីរណ្យប្រជ្ជប្តិ) បញ្ចាតិអំពី

ការចាយប្រាក់, ច្បាប់ខាងយ៉ាងប្រាក់ ។

អធិ. ហ៊ីរពាបពាតិនេះ < ហ៊ីរពា “ ប្រាក់ ឬ មាស,
 ប្រាក់មាស ឬ មាសប្រាក់, “ + បញ្ចាតិ “ ច្បាប់, សេចក្តីហាម-
 ប្រាម, បំរាម, សេចក្តីដែលគេតែងតាំង, រៀបចំ.....

បានដល់បរាមសុភតការចាយវាយប្រាក់ ឬ បញ្ចាតិអតិការរៀបចំ
ប្រាក់សម្រាប់ចាយវាយរបស់ក្រសួងយូរង្វែងប្រាក់ ។

ហ៊ីរណវិត (Finance n.f.) (អ. ថ. ហ៊ី-វ៊ីញ-វ៊ីត-ថ្ម)

ន. (ម. ; សំ. ហ៊ីរណ្យវិស្វ) វិតគឺប្រាក់ ឬ មាស , របស់-
សម្រាប់ចាយចំនួនប្រាក់ ឬ មាស ។

អធិ. ហ៊ីរណវិតនេះ < ហ៊ីរណ ឬ ប្រាក់ ឬ មាស , ប្រាក់

មាស ឬ មាសប្រាក់ ; ទ្រព្យ + វិត របស់ជាទីតាំង , ទ្រព្យ,
អាន , ហេតុ , ដើមហេតុ , លំនៅ , ទី ... បានដល់លំនៅ

សម្រាប់ដាក់ប្រាក់ ឬ មាស គឺសំដៅយកយូរង្វែងប្រាក់ ។ ១៣.

ក្រសួងហ៊ីរណវិត (Ministère des Finances) ។

ហ៊ីរណាធិការី (Financier n.m.) (អ. ថ. ហ៊ី-វ៊ីញ-
ញ)

ញា-) ន. (ម. ; សំ. ហ៊ីរណ្យាធិការីន) អ្នកត្រួតត្រាខាងប្រាក់
សម្រាប់ចាយ , អ្នកកាន់កាប់ , ត្រួតត្រាខាងយូរង្វែងប្រាក់ ។

អធិ. ហ៊ីរណាធិការីនេះ < ហ៊ីរណ ឬ ប្រាក់ ឬ មាស , ប្រាក់



លេខ១៤៣៧៤២៖ បុគ្គលិកស៊ីសីសុវត្ថិ
— ភ្នំពេញ —

តម្លៃ ២២ ៥០០

